
Število objav: 17
Internet: 12
Tisk: 5
Spremljane teme:
Inženirska ...: 2
Inženirska ...: 0
Barbara Škraba Flis: 0
Gradbeni zakon: 8
Zakon ... načrtovanju: 0
Zakon ... arhitektih: 0
Gradbena parcela: 1
Evidenca stavbnih ...: 0
Svetovni ... 2019: 0
Gradbeništvo, graditev: 6

Zbirka medijskih objav
INŽENIRSKA ZBORNICA SLOVENIJE,
za obdobje 21. 2. 2020
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Internet Naslov Skupina poslancev vložila zakonski predlog za lažje dokončanje verige HE na spodnji Savi

Zaporedna št.
1

Medij Rtvslo.si, Slovenija

Rubrika, Datum Ostalo; 20. 2. 2020

Stran v zbirki:
7

Avtor M. Z.

Teme Gradbeni zakon

Povzetek
...Pavlin iz NSi-ja. Predlagatelji so se za novelo po eni strani odločili, da bi odpravili anomalije, ki so po njihovem 
prepričanju posledica nedorečenosti  in praktično onemogočajo gradnjo tako kompleksnih gradbenega zakona
energetskih in infrastrukturnih objektov, kot so hidroelektrarne (HE) na spodnji Savi. Predlagatelji... 

Internet Naslov Pasti dviga minimalne plače

Zaporedna št.
2

Medij Vecer.com, Slovenija

Rubrika, Datum Novice; 20. 2. 2020

Stran v zbirki:
15

Avtor Jelka Zupanič

Teme Gradbeništvo, graditev

Povzetek
...trinajsta plača in stimulacija, tudi odpuščanja, selitve firm ... Kako se bodo oziroma so se delodajalci že odzvali? Zlasti
v tekstilni in lesni industriji, v , varovanju, kjer je z minimalno plačo plačanih delavcev največ? Ukrepov gradbeništvu
niso in jih tudi ne bodo obešali na veliki zvon. Kot je rekel Smole: "V medije... 

Internet Naslov Arabski investitor potrjuje: Pogovarjamo se o dokončanju Stožic

Zaporedna št.
3

Medij Finance.si, Slovenija

Rubrika, Datum Novice; 20. 2. 2020

Stran v zbirki:
20

Avtor Aleš Perčič, Petra Sovdat

Teme Gradbeništvo, graditev

Povzetek
...bruto domačim proizvodom (BDP) in bruto nacionalnim dohodkom (BND) 3 Več iz teme. Obveščaj me o novih člankih
: nepremičnine dodaj trgovina dodaj  dodaj Mohamed Alabar dodaj Emaar Properties dodaj Čas branja: 2 gradbeništvo
min SHRANI 0 20.02.2020 14:18 Kdo je Mohamed Alabar, ki bo, kot kaže, skupaj z Izetom... 

Tisk Naslov Januarja manj gradbenih dovoljenj kot lani

Zaporedna št.
4

Medij Delo, Slovenija Stran: 8 Površina: 31 cm2

Rubrika, Datum Gospodarstvo; 21. 2. 2020

Stran v zbirki:
21

Avtor N. G.

Teme Gradbeništvo, graditev

Povzetek
...  Januarja manj gradbenih dovoljenj kot lani Januarja je bilo izdanih deset odstotkov manj gradbenih Gradbeništvo
dovoljenj za stavbe kot januarja lani, v njih načrtovanih... 

Tisk Naslov Kakšne spremembe se obetajo s prenovo Parmove

Zaporedna št.
5

Medij Delo, Slovenija Stran: 11 Površina: 678 cm2

Rubrika, Datum Ljubljana; 21. 2. 2020

Stran v zbirki:
23

Avtor Manja Pušnik

Teme Gradbeni zakon

Povzetek
...(Mestna občina Ljubljana, op. a.) ni bil dolžan pridobiti gradbenega dovoljenja,« so pojasnili na upravni enoti (UE) 
Ljubljana. To namreč določa 5. člen , kjer je izrecno navedeno, da za vzdrževanje objektov in gradbene zakonodaje
vzdrževalna dela v javno korist ni potrebno pridobiti gradbenega dovoljenja. Spomnimo, da se je... 
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Tisk Naslov Zakon za lažje dokončanje verige HE na spodnji Savi

Zaporedna št.
6

Medij Dnevnik, Slovenija Stran: 5 Površina: 65 cm2

Rubrika, Datum Poslovni Dnevnik; 21. 2. 2020

Stran v zbirki:
24

Avtor Unknown

Teme Gradbeni zakon

Povzetek
...Pavlin iz NSi. Predlagatelji so se za novelo po eni strani odločili, da bi odpravili anomalije, ki so po njihovem 
prepričanju posledica nedorečenosti  in praktično onemogočajo gradnjo tako kompleksnih gradbenega zakona
energetskih in infrastrukturnih objektov, kot so HE na spodnji Savi.... 

Internet Naslov Pasti dviga minimalne plače

Zaporedna št.
7

Medij Vecerkoroska.com, Slovenija

Rubrika, Datum Ostalo; 20. 2. 2020

Stran v zbirki:
29

Avtor Jelka Zupančič

Teme Gradbeništvo, graditev

Povzetek
...trinajsta plača in stimulacija, tudi odpuščanja, selitve firm... Kako se bodo oziroma so se delodajalci že odzvali? Zlasti 
v tekstilni in lesni industriji, v , varovanju, kjer je z minimalno plačo plačanih delavcev največ? Ukrepov gradbeništvu
niso in jih tudi ne bodo obešali na veliki zvon. Kot je rekel Smole: "V medije... 

Internet Naslov Zidana gradnja odporna in trdna kot kamen kost

Zaporedna št.
8

Medij Vecerkoroska.com, Slovenija

Rubrika, Datum Ostalo; 20. 2. 2020

Stran v zbirki:
36

Avtor Sanja Verovnik

Teme Gradbeništvo, graditev

Povzetek
...kakovosten in trajen objekt, v katerem bodo prijetne razmere za bivanje ter čim manjši stroški vzdrževanja, ogrevanja 
in hlajenja. Termoopeka Razvoj je v  prinesel tudi tako imenovane termoopečne zidake. Zanje so značilne gradbeništvo
boljše toplotnoizolacijske lastnosti oziroma boljša toplotna prevodnost in prehodnost.... 

Internet Naslov Zakonski predlog za lažje dokončanje verige HE na spodnji Savi

Zaporedna št.
9

Medij Radiokrka.com, Slovenija

Rubrika, Datum Ostalo; 20. 2. 2020

Stran v zbirki:
39

Avtor STA

Teme Gradbeni zakon

Povzetek
...Pavlin iz NSi. Predlagatelji so se za novelo po eni strani odločili, da bi odpravili anomalije, ki so po njihovem 
prepričanju posledica nedorečenosti  in praktično onemogočajo gradnjo tako kompleksnih gradbenega zakona
energetskih in infrastrukturnih objektov, kot so HE na spodnji Savi. Predlagatelji pojasnjujejo, da... 

Tisk Naslov Bo Cerkno prisluhnilo mladini?

Zaporedna št.
10

Medij Idrijske novice, Slovenija Stran: 3 Površina: 672 cm2

Rubrika, Datum V središču pozornosti; 21. 2. 2020

Stran v zbirki:
42

Avtor Damijan Bogataj

Teme Gradbena parcela

Povzetek
...stanovanjskih enot je po starejših objektih, ki pa jih lastniki ne prepustijo mladim za ureditev stanovanj. Mladi še 
ugotavljajo, da v mestu ni prostih , kjer bi si lahko postavili samostojne stanovanjske hiše. Pogrešajo gradbenih parcel
tudi subvencije za prenove, s katerimi bi z zmernim vložkom lahko prišli do za bivanje... 
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Internet Naslov Razvili ultrazvočno napravo za hitrejše polnjenje baterij

Zaporedna št.
11

Medij Krog.sta.si, Slovenija

Rubrika, Datum Ostalo; 20. 2. 2020

Stran v zbirki:
44

Avtor Unknown

Teme Inženirska dejavnost, inženirji

Povzetek
...telefonov so nam omogočile uporabo ultrazvočnih valov za izboljšavo tehnologije baterij," je povedal eden od 
soavtorjev študije James Friend s fakultete za  na univerzi v San Diegu. Trenutno litij-kovinske baterije niso inženirstvo
primerne za uporabo v različnih elektronskih napravah ali električnih avtomobilih, saj... 

Internet Naslov Razvili ultrazvočno napravo za hitrejše polnjenje baterij

Zaporedna št.
12

Medij Aktualno24.si, Slovenija

Rubrika, Datum ostalo; 20. 2. 2020

Stran v zbirki:
46

Avtor STA

Teme Inženirska dejavnost, inženirji

Povzetek
...telefonov so nam omogočile uporabo ultrazvočnih valov za izboljšavo tehnologije baterij," je povedal eden od 
soavtorjev študije James Friend s fakultete za  na univerzi v San Diegu. Trenutno litij-kovinske baterije niso inženirstvo
primerne za uporabo v različnih elektronskih napravah ali električnih avtomobilih, saj... 

Tisk Naslov Pravni napovednik

Zaporedna št.
13

Medij Pravna praksa, Slovenija Stran: 39 Površina: 998 cm2

Rubrika, Datum Ostalo; 20. 2. 2020

Stran v zbirki:
48

Avtor Unknown

Teme Gradbeni zakon

Povzetek
...Javno-zasebna partnerstva od A do Ž g B družbah in njihove posledice Agencija POTI, <www.agencija-poti.si>. 
NEBRA; <wwv/.aecra.s,>. Nova poklicna (ZAID) in  Prednosti in slabosti samozaposlitve (GZ) v gradbena zakonodaja
praksi g DATA, <https://data.si>. Center za izobraževanje; Rj H QQBggH Novela Zakona o gospodarskih družbah... 

Internet Naslov Pasti dviga minimalne plače

Zaporedna št.
14

Medij Seniorji.info, Slovenija

Rubrika, Datum Ostalo; 20. 2. 2020

Stran v zbirki:
54

Avtor Jelka Zupanič

Teme Gradbeništvo, graditev

Povzetek
...trinajsta plača in stimulacija, tudi odpuščanja, selitve firm...Kako se bodo oziroma so se delodajalci že odzvali? Zlasti 
v tekstilni in lesni industriji, v , varovanju, kjer je z minimalno plačo plačanih delavcev največ? Ukrepov gradbeništvu
niso in jih tudi ne bodo obešali na veliki zvon. Kot je rekel Smole: "V medije... 

Internet Naslov Skupina poslancev vložila zakonski predlog za lažje dokončanje verige HE na spodnji Savi

Zaporedna št.
15

Medij Novice.najdi.si, Slovenija

Rubrika, Datum Ostalo; 20. 2. 2020

Stran v zbirki:
56

Avtor M. Z.

Teme Gradbeni zakon

Povzetek
...Pavlin iz NSi-ja. Predlagatelji so se za novelo po eni strani odločili, da bi odpravili anomalije, ki so po njihovem 
prepričanju posledica nedorečenosti  in praktično onemogočajo gradnjo tako kompleksnih gradbenega zakona
energetskih in infrastrukturnih objektov, kot so hidroelektrarne (HE) na spodnji Savi. Predlagatelji... 
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Internet Naslov Zakon za lažje dokončanje verige HE na spodnji Savi

Zaporedna št.
16

Medij Aktualno24.si, Slovenija

Rubrika, Datum ostalo; 20. 2. 2020

Stran v zbirki:
57

Avtor STA

Teme Gradbeni zakon

Povzetek
...Pavlin iz NSi. Predlagatelji so se za novelo po eni strani odločili, da bi odpravili anomalije, ki so po njihovem 
prepričanju posledica nedorečenosti  in praktično onemogočajo gradnjo tako kompleksnih gradbenega zakona
energetskih in infrastrukturnih objektov, kot so HE na spodnji Savi. sta ... 

Internet Naslov Z zakonskim predlogom do lažjega dokončanja verige HE

Zaporedna št.
17

Medij Eposavje.com, Slovenija

Rubrika, Datum Ostalo; 20. 2. 2020

Stran v zbirki:
60

Avtor Unknown

Teme Gradbeni zakon

Povzetek
...Pavlin iz NSi-ja. "Predlagatelji so se za novelo po eni strani odločili, da bi odpravili anomalije, ki so po njihovem 
prepričanju posledica nedorečenosti  in praktično onemogočajo gradnjo tako kompleksnih gradbenega zakona
energetskih in infrastrukturnih objektov, kot so hidroelektrarne (HE) na spodnji Savi," poroča Slovenska... 
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Skupina poslancev vložila zakonski predlog za lažje
dokončanje verige HE na spodnji Savi
Prizadevanja za odpravo anomalij, ki ovirajo gradnjo
M. Z.| 20. februar 2020 ob 15:18
Ljubljana - MMC RTV SLO, STA

V verigi HE na spodnji Savi je ostala še HE Mokrice. Začetek gradnje je bil predviden aprila 2019, a ga je …

Skupina 51 poslancev s prvopodpisanim Igorjem Zorčičem (SMC) je v parlamentarni
postopek vložila predlog novele zakona o pogojih koncesije za izkoriščanje
energetskega potenciala Spodnje Save, s katerim želijo omogočiti hitrejše dokončanje
verige HE.

Pod zakonski predlog so se podpisali poslanci strank SMC, SDS, SAB, DeSUS in SNS ter
poslanca Matjaž Han iz SD-ja in Blaž Pavlin iz NSi-ja. Predlagatelji so se za novelo po eni strani
odločili, da bi odpravili anomalije, ki so po njihovem prepričanju posledica nedorečenosti
gradbenega zakona in praktično onemogočajo gradnjo tako kompleksnih energetskih in
infrastrukturnih objektov, kot so hidroelektrarne (HE) na spodnji Savi.

Predlagatelji pojasnjujejo, da so v zadnjih letih uveljavljene spremembe gradbene zakonodaje z
uvedbo integralnega postopka povzročile, da mora investitor zahtevi za izdajo gradbenega
dovoljenja priložiti dokazila o pravici graditi na vseh nepremičninah, ki so predmet presoje
gradbenega dovoljenja, še preden se ugotovi sprejemljivost vpliva gradnje na okolje. Takšna zahteva
je po njihovem prepričanju nelogična in neracionalna, saj to pomeni, da mora investitor v primeru
velikega projekta, kot je gradnja HE s pripadajočimi objekti, kjer gre za več tisoč parcel, odkupiti
zemljišča ali pridobiti ustrezne stvarne pravice, še preden se sprejme odločitev, ali se bo naložba
sploh lahko izvedla.

Tak zakonski pogoj je tako praktično nemogoče izpolniti, poleg tega pa se lahko v fazi ugotavljanja
sprejemljivosti gradnje na okolje spremeni tudi obseg posega, zato ni mogoče vnaprej imeti
dokazila o razpolaganju z vsemi zemljišči. Po predlogu novele, bi lahko pristojni organ obravnavo
zahteve za izdajo gradbenega dovoljenja oz. presojo vplivov na okolje začel brez predložitve
lastninske ali druge stvarne pravice na nepremičninah, pod pogojem, da bi investitor dokazilo o
pravici graditi na nepremičninah predložil do izdaje gradbenega dovoljenja.

Poleg tega pa želijo predlagatelji odpraviti tudi anomalijo, ki je po njihovem mnenju posledica
večkratnega spreminjanja leta 2011 sprejetega zakona o pogojih koncesije za izkoriščanje
energetskega potenciala Spodnje Save in uvedbe novih izrazov, ter zakon uskladiti s koncesijsko
pogodbo med državo in koncesionarjem, družbo Hidroelektrarne na spodnji Savi (HESS) iz skupine
Gen energija. Poleg HESS-ja so v gradnjo verige vpleteni še družba Infra, ki je pristojna za gradnjo
vodne infrastrukture, in Eles, ki je pristojen za navezavo na omrežje. S tem naj bi nedvoumno
omogočili tudi gradnjo sončnih elektrarn ob energetskih objektih, kar po mnenju predlagateljev
pomembno izboljšuje in optimizira delovanje obstoječih HE in še zadnje načrtovane elektrarne iz
verige, HE Mokrice.

Rtvslo.si 20.02.2020 
ČetrtekDržava: Slovenija
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al poslanec SMC-ja Igor Zorčič. Foto: SMC

Na gradnjo čaka še zadnji člen verige
V verigi HE na spodnji Savi je ostala še HE Mokrice, a je upravno sodišče lani po pritožbi Društva za
preučevanje rib Slovenije okoljevarstveno soglasje za gradnjo hidroelektrarne Mokrice vrnilo v
postopek in dodelavo, zaradi česar se je začetek gradnje zamaknil za okoli leto dni. V najboljšem
primeru naj bi dela stekla v drugi polovici tega leta.

HE Mokrice je po navedbah investitorja in energetskih strokovnjakov ključna, ker omogoča
optimalno delovanje celotne verige, hkrati pa pomeni tudi dokončanje protipoplavne zaščite na
Brežiškem.

Rtvslo.si 20.02.2020 
ČetrtekDržava: Slovenija
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Pasti dviga minimalne plače

SAŠO BIZJAK

Jelka Zupanič

20.02.2020, 05.00      

 ODPRI GALERIJO

Vecer.com 20.02.2020 
ČetrtekDržava: Slovenija
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Jože Smole, generalni sekretar ZDS, po dvigu minimalne plače
pravi, da zaradi višjih stroškov nekateri delodajalci ne bodo več
izplačevali trinajste plače in stimulacij in da tudi odpuščajo ter
selijo podjetja v soseščino, kjer je delo cenejše.

"Plačni sistem so ubili," je vse bolj prepričan Jože Smole, dolgoletni generalni sekretar
Združenja delodajalcev Slovenije (ZDS). O velikem zadovoljstvu zaposlenih je po
januarskem dvigu minimalne plače težko govoriti, pravi, tudi v trgovini, kjer so
sindikati zadovoljni, ker so se dogovorili za dvig plač vse do petega ali šestega tarifnega
razreda. Smole: "Kadar dobijo pomožna delavka, ki polni trgovske police, prodajalka,
ki dela še vse drugo, tudi na blagajni, in poslovodkinja enako plačo, je vprašanje, koliko
med njimi jih je res zadovoljnih. Zakaj pravim, da najbrž številni niso? Ker dobi zaradi
dodatkov delavka, ki ima 30 let delovne dobe, 15 odstotkov več, kot je minimalna
plača. Prvi mesec bo to še šlo. Po nekaj mesecih in nekaj letih dela pa se bodo ljudje
vprašali, ali odgovornost in znanje res nič ne veljata. S tem dvigom minimalne plače so
nam sporočili, da je vredno le najbolj osnovno fizično delo. In vprašati se moramo,
zakaj niso dvignili plač vsem v podjetju. Ker je v višjih tarifnih razredih že njihov šef,
ki ne dela fizično v trgovini?"

"Višje minimalne plače ne prinesejo višje produktivnosti, saj ne nagrajujemo bolj pridnih in

uspešnih."

"Rečemo lahko, papa, neobdavčena trinajsta plača, saj je ta plača že del kolača, ki je zdaj

poniknil v dvig minimalne plače."

"Tudi sam se sprašujem, kaj pa zdaj. Saj verjetno tudi vi vidite, da delavce odpuščajo."

"Mi nimamo najboljših delodajalcev na svetu. A vsako leto boljši smo, trend se izboljšuje."

Vecer.com 20.02.2020 
ČetrtekDržava: Slovenija

05:00
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"Tokrat smo rekli, dajmo vsem, kolikor potrebujejo"

Na pasti uzakonjanja dviga minimalne plače, ki letos ni le višja, 940 evrov bruto, ampak
bo pogosto zaradi posebej plačanih dodatkov segla tudi čez tisočaka, je ZDS opozarjal,
še preden se je zgodilo. Prihodnje leto sledi namreč nov dvig, določen s formulo. A, se
spomni Smole, niso jih slišali ne poslanci ne vlada, kaj šele sindikati. Pa v odprtem
pismu predsedniku vlade in vsem poslancem novembra predlani niso skrivali, da bi
lahko tak dvig minimalne plače uničil plačni sistem in bi se v Slovenijo vrnili tako
uravnilovka kot odpuščanje.

”Prvi izračun dviga minimalne plače smo dobili osem mesecev po sprejemu zakona o minimalni plači, na
treh straneh, podpisalo ga je ministrstvo za delo. Da se mi z izračunom nismo strinjali, pa tako ni bilo
pomembno,” je spomnil Jože Smole. ARHIV VEČERA
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Delodajalci, je spomnil Smole, morajo biti kljub dobičkom v zadnjih letih pozorni na to,
od kod jemljejo denar za dvig minimalne plače, posebej v podjetjih, kjer predstavlja
delo visok delež stroškov. Lahko bi jih denimo financirali iz plač delavcev v višjih
tarifnih razredih. "To bi pomenilo, da bodo ti januarja dobili nižje plače. Pa jih niso
dobili. Zato lahko pričakujemo, da se bo dvig teh plač v nekaj mesecih postopoma prelil
v cene izdelkov. Višje minimalne plače namreč ne prinesejo višje produktivnosti, saj ne
nagrajujemo bolj pridnih in uspešnih. Mi smo tokrat preprosto rekli, dajmo vsem toliko,
kolikor potrebujejo, na prvem mestu pa so naši, iz sindikata," je prepričan Smole.
Trditvi, da zakona o minimalni plači ni mogoče očitati sindikatom, saj je predlog
vložilo 52 poslancev, sprejel ga je parlament, požegnala vlada, se je Smole postavil po
robu: "Naj nikar ne rečejo, mi nismo nič krivi. Kajti problemi, ki bodo nastajali, bodo
najbrž taki, da se bomo spraševali tudi, kdo je tak zakon ne le sprejel, ampak tudi
podpiral. Vsaj upam, da se bomo."

Kakor bodo rekli lastniki

"Delodajalci z visokimi stroški dela bodo poiskali način, da bodo ta dvig minimalne plače

preživeli. Že če ne izplačajo trinajste plače, storijo nekaj za lažje preživetje, če ne izplačajo

delovne uspešnosti, še nekaj več. Za zelo velike delodajalce je težje. Marsikdo ne bo preživel,

saj smo vse naše konkurente prehiteli z minimalno plačo za 40 do 50 odstotkov. Razumeti

bomo morali, da za razliko od sindikatov in politikov delodajalci ne gredo v medije, ampak

naredijo tako, kot od njih pričakujejo njihovi lastniki in je za podjetje najboljše," je

prepričan Jože Smole.

Plače so še bolj sploščili

Ali so plače pri nas visoke ali nizke in ali ni bil razlog za uzakonitev minimalne plače
tudi vztrajanje delodajalcev na prenizkih plačah vseh, nismo izvedeli. Predlani so bili
delodajalci "absolutno pripravljeni na dvig minimalne plače, oporekali so enkratnemu
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izvzemu vseh dodatkov", je spomnil Smole. Sicer pa Ginijev koeficient neenakosti
priča, da so razlike med bogatimi in revnimi v Evropi najmanjše prav v Sloveniji. "Ko
našo povprečno plačo izvozniki primerjajo s tistimi, pri vseh svojih konkurentih,
odstopa od njihovih bistveno manj kot minimalna plača, s katero presegamo njihove
minimalce za 30, 40, tudi 50 odstotkov. Če je Slovenija izvozno usmerjena in od izvoza
odvisna država, moramo razmisliti o tem. Z dvigom minimalne plače pa smo plače tudi
še bolj sploščili. In smo znova pred istim vprašanjem, koliko smo pripravljeni
nagrajevati znanje in odgovornost. Mladi nam uhajajo. Bolj so izobraženi, bolj odhajajo
v tujino in še veliko nas bo stalo, ker jim nismo pripravljeni priznati odgovornosti in
znanja."

Bodo bolj odgovorni delali za manj denarja

"Če vsaj povprečna pokojnina ne bo takšna, da bo upokojencu zagotovila dostojno življenje v

domu, se moramo res vprašati, kaj je z nami in ali smo izbrali pravo pot, da bi prišli do cilja.

Mi cilje podpiramo. Toda s takimi dvigi minimalnih plač jih ne bomo dosegli. A zdaj poznamo

samo kratkoročne posledice ukrepov, rast cen in odpuščanje ter zapiranje podjetij, ki stroška

višjih plač ne morejo prevaliti na trg. Čez čas se bo to izravnalo. Srednjeročno pa se bomo

srečali z novimi izzivi. Videli bomo, koliko bodo ljudje z večjo odgovornostjo pripravljeni

delati za manjši denar, in tudi, kaj bodo delali tisti, ki zdaj izgubljajo delo. So to bodoči

vozniki kamionov, varilci in natakarji? Niso. Na zavodu imamo že zdaj veliko delavcev in ti

niso dobili služb. Če je kdo o tem razmislil, potem ve, kakšno aktivno politiko zaposlovanja

potrebujemo," je menil Jože Smole.

Papa, trinajsta plača in stimulacija, tudi odpuščanja, selitve
firm ...

Kako se bodo oziroma so se delodajalci že odzvali? Zlasti v tekstilni in lesni industriji,
v gradbeništvu, varovanju, kjer je z minimalno plačo plačanih delavcev največ?
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Ukrepov niso in jih tudi ne bodo obešali na veliki zvon. Kot je rekel Smole: "V medije
ne bodo rinili. Da ne bo več izplačil poslovne uspešnosti in delovne uspešnosti, se pa
menda razume. Rečemo lahko, papa, sicer neobdavčena trinajsta plača, saj je ta plača že
del kolača, ki je zdaj poniknil v dvig minimalne plače. Pa je to za delavce res dobro?
Delavci bodo lahko zaradi tega, ker stimulacije ne bo, s prstom kazali na delodajalce, ti
pa ne bodo nič krivi, ko bodo delavci čez leto dni ugotovili, da so v drugem
dohodninskem razredu in ne več v prvem, da niso več upravičeni do vseh socialnih
dodatkov, da plačujejo več za vrtec." Tako je bilo že v preteklosti, ko še nismo imeli,
kot pravi Smole, "slonjega pristopa k dvigovanju minimalne plače". Takrat so delavci
delodajalce prosili, naj jim ne zvišajo plače, ker bodo izgubili socialne pravice in tudi
nadur niso delali, da ne bi družina izgubila podpore.

Sindikati so bili zmeraj proti

"Sindikat je predlog zakona o minimalni plači nenehno podpiral, delodajalcev pa ni podprl, ko

so zahtevali njegovo obravnavo v ekonomsko socialnem svetu, četudi so vedeli, da lahko v

parlament vloženi zakon spreminjajo samo še poslanci. Ena od konvencij ILO  obravnava

posebej minimalno plačo in pravi, da mora biti vsaka njena sprememba obravnavana med

socialnimi partnerji in vlado, vsaka sprememba zakona pa še toliko bolj. To se ni zgodilo. Šest

mesecev po sprejetju zakona sem ministra Zdravka Počivalška prvič slišal reči, da je res

škoda, da ni bil obravnavan v ekonomsko socialnem svetu. Tudi v državnem svetu, kjer smo si

svetniki iz delodajalskih vrst prizadevali, da bi izvajanje zakona zamaknili za leto dni in v tem

času poiskali rešitev, so bili predstavniki sindikata odločno proti. In tudi pozneje so bili zmeraj

proti," ni pozabil Jože Smole.

OGLAŠEVANJE
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"Tudi zdaj vse to še pride. A o tem nihče ne piše. Zdaj nosilci ideje o dvigu minimalne
plače slavijo, ker so grde delodajalce prisilili v to. Tudi zato, ker marsikaj še pride,
plediram: sedimo in izračunajmo, kaj bo prinesel dvig minimalne plače, predvsem novi
v letu 2021. En zakon brez odgovorov in brez ene same številke na papirju je bil dovolj.
Zato se tudi sam sprašujem, kaj pa zdaj, saj verjetno tudi vi vidite, da delavce
odpuščajo. In nihče ne bo rekel, da odpušča zaradi višje minimalne plače. Zakaj pa bi?
Raje rečejo, poslovna klima je padla. Saj tudi tega, da delodajalci odhajamo na
Hrvaško, v Srbijo, v Bosno, ker je tam ceneje, ne obešamo na veliki zvon," je dejal
Smole.

Prvi izračun po osmih mesecih

"Prvi izračun dviga minimalne plače smo dobili osem mesecev po sprejemu zakona o

minimalni plači, na treh straneh, podpisalo ga je ministrstvo za delo. Da se mi z izračunom

nismo strinjali, pa tako ni bilo pomembno," je spomnil Jože Smole.

Javna podjetja so izbrala dvig cen

Delodajalci so začeli po tokratnem dvigu minimalne plače računati, kaj jih čaka 1.
januarja 2021, ko bo minimalno plačo določala formula, in tudi te napovedi so razlog za
tiha odpuščanja. Tako kot tuji investitor si tudi sami želijo izračunov, kaj se bo zgodilo
v petih letih s stroški dela. "Mi zdaj zelo radi govorimo o podjetju, ki ima v svojih
stroških manj kot deset odstotkov plač. A pri nas je povprečje 15 odstotkov in pove le
to, da je v bankah strošek dela 2 do 3 odstotke, v varovanju lahko tudi do 70 odstotkov.
Ko se dvigne minimalna plača tam, kjer so plače 30, 40, 50 odstotkov stroška, ni več
mogoče pobegniti vprašanju, kje vzeti denar. Ali toliko delavcev odpustiš in morajo, da
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lahko preživiš, preostali delati toliko bolj pridno, ali pa preliješ strošek na trg. Trgovina
bo mogoče to lahko storila, podjetja, ki se ukvarjajo z varovanjem, ne, ker imajo cene
določene v dvoletnih pogodbah z državo," je nizal dejstva Smole.

Ko smo Smoleta spomnili na dobičke, ki jih velika večina podjetij kuje že nekaj let in
rastejo neprimerljivo hitreje kot plače, pa smo slišali: "Že, že, o neuspešnih pa se pri nas
ne govori, četudi so. In ob takem dvigu plač so neuspešni vsi, ki imajo velik strošek
dela in ga ne morejo pokriti z dobičkom. Kar poglejte, kaj nam je prinesel ta
superminimalec, potem ko so ga plačali delavcem v javnem sektorju? Podražili se bodo
voda, komunalne storitve, domovi za starejše in še kaj, ker državo minimalec stane, vse
te podražitve pa so se takoj prelile na tega istega človeka, ki je ravnokar dobil boljšo
plačo. Pa mislimo, da je to vse. To ni vse. Tudi marca lahko dvignejo cene in aprila prav
tako. Na koncu se bo vse skupaj obrnilo tako, da bo zmagovalec zagotovo država," je
prepričan Jože Smole.
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Arabski investitor potrjuje: Pogovarjamo
se o dokončanju Stožic
Čas branja: 2 min

  

20.02.2020  14:18

Kdo je Mohamed Alabar, ki bo, kot kaže, skupaj z
Izetom Rastoderjem zapolnil krater v Stožicah

ALEŠ PERČIČ , PETRA SOVDAT

Foto: Jason Alden
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Več iz teme:  

    

    

 

Gradbeni poslovnež Mohamed Alabar iz Združenih arabskih

emiratov(ZAE) »resno razmišlja« o dokončanju projekta

Stožice z družbo Rastoder, ki je lastnica nedokončanega

trgovskega centra. »Veseli smo, da smo vključeni v pogovore o

gradnji trgovskega centra, in se veselimo njihovega napredka,«

so besede poslovneža Alabarja, povzete v sporočilu za javnost,

ki nam ga je poslal Sergije Ivanović, svetovalec poslovneža

Alabarja iz družbe Emaar Properties. Alabar je sicer povezan

z več nepremičninskimi podjetji, med njimi z Eagle Hills in

Emaar Properties (več o teh na koncu članka).

Kot smo že pisali, so nam iz družbe Izeta Rastoderja, ki je

lastnik nasedlega trgovskega dela Stožic, odgovorili, da »imajo

tujega strateškega partnerja«. Po naših neuradnih podatkih pa

naj bi se že dogovorila, da Arabci dobijo 51 odstotkov, Rastoder

pa zadrži preostali delež projekta. Več v članku Neuradno:
Rastoder se v Stožicah povezuje z Arabci.

nepremičnine > trgovina > gradbeništvo > Mohamed Alabar >

Emaar Properties > Izet Rastoder > Anđela Nikolić > Milan Bandić >

Grep > Družba za upravljanje... >
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Neuradno: podpis pogodbe v kratkem

Drugih podrobnosti o projektu tako arabski investitorji kot

družba Rastoder za zdaj ne razkrivajo. »Lokacijo Stožice

razvijamo s potencialnimi partnerji, ki imajo sredstva in

strokovno znanje za razvoj Stožic, pa tudi s potencialnimi

najemniki prostorov,« so nam v začetku tedna odgovorili v

družbi Rastoder. Pogodba še ni podpisana, bo pa po neuradnih

podatkih v kratkem.

Projekt naj bi v grobem ostal tak, kot je predviden po

prostorskem načrtu, torej trgovsko središče in do sto metrov

visok hotel, utegne pa biti še bolj »prostorsko izkoriščen«, torej

povečan do skrajnih gabaritov. Spremembe so še možne, saj je

za gradnjo hotela treba sprejeti še podrobni prostorski načrt.

Kot je pred časom za Dnevnik povedala Anđela Nikolić,

vodja projektov pri Rastoderju, naj bi samo dokončanje

trgovskega dela stalo med 50 in 65 milijoni evrov.

Od kod poznamo arabske investitorje

Razvijalec nepremičnin ima sedež v Abu Dabiju v Združenih

arabskih emiratih, ustanovljen je bil leta 2014, biznis pa je začel

v Dubaju, kjer je v kratkem času zgradil številne stolpnice, tudi

v povezavi z družbo Sharjah Investment and Development
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Authority (Shurooq), ki razvija Dubaju sosednji emirat Šarjah.

Specializirani so za »velike projekte«, pogosto v sodelovanju z

lokalnimi oblastmi, poleg v ZAE pa so doslej delovali še v

Bahrajnu, Jordaniji, Maroku, Omanu in Srbiji.

Prav njihov srbski projekt je najbolj znan v naši regiji – gre

za projekt Beograd na vodi, ki v Srbiji dviga veliko prahu

zaradi očitkov o netransparentnosti, v bližini pa naj bi izvajal še

zagrebški projekt Mesto v mestu. Kaj bo s kronskim

nepremičninskim projektom župana Milana Bandića – v

načrtu je bilo, da bi velik del Zagreba na območju Velesajma in

hipodroma spremenili v zagrebški Manhattan –, je trenutno še

vprašanje, saj je mestna skupščina sredi februarja zavrnila
novi generalni urbanistični načrt.

Prek Bandića, tako se sliši, je novega partnerja našel tudi

Rastoder. Ta je, spomnimo, do nedokončanega trgovskega dela

Stožic prišel z nakupom bančnih terjatev do družbe Grep.

Štiriinosemdesetmilijonski paket terjatev je odkupil od DUTB,

kar ga je stalo nekaj manj kot 15 milijonov evrov. V največjem

projektu župana Zorana Jankovića iz prvega mandata je bil

kot zasebni partner sprva predviden srbski Delta Holding.

Alabar je ustanovitelj družbe Emaar Properties, ene največjih

nepremičninskih družb na svetu, ki je znana po projektih, kot
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sta Burdž Kalifa in Dubai Mall.

Več iz teme:  

    

    

 

nepremičnine > trgovina > gradbeništvo > Mohamed Alabar >

Emaar Properties > Izet Rastoder > Anđela Nikolić > Milan Bandić >

Grep > Družba za upravljanje... >
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Gradbeništvo
Januarja manj
gradbenih dovoljenj
kot lani

Januarja je bilo izdanih
deset odstotkov manj grad-
benih dovoljenj za stavbe
kot januarja lani, v njih

načrtovanih stanovanj pa je

bilo dva odstotka manj kot
v stavbah, za katere so bila

gradbena dovoljenja izdana
januarja 2019. Gradbena
dovoljenja za stavbe, izda-
na januarja, so dovoljevala
gradnjo 350 stanovanj,
to je 48 odstotkov več kot
dovoljenja, izdana decembra

2019, in dva odstotka manj

kot dovoljenja, izdana ja-

nuarja 2019, kažejo podatki

statističnega urada. N. G.
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Dela na odseku med Smoletovo in Livarsko bodo končana konec meseca, marca se začnejo gradbeni posegi do Kuriiniške. Fotografiji Leon Vidic

Ljubljana - Ko smo na ljubljan-
ski upravni enoti poizvedova-
li, kaj vse obsega gradbeno do-
voljenje za prenovo Parmove, ki

poteka v več fazah in voznikom
že več mesecev povzroča nema-
lo težav, smo prišli do presene-

tljivega podatka. Namreč, da je

gradbeno dovoljenje za preno-
vo ceste ljubljanska občina pre-
jela šele 21. januarja, in to kljub

temu, da so se gradbena dela za-
čela že lani poleti.

Manja Pušnik
»Predvidevamo, da je pri obnovi
dela Parmove ceste pri križišču z
Drenikovo šlo za vzdrževalna dela

v javno korist in investitor (Mestna

občina Ljubljana, op. a.) ni bil dol-

žan pridobiti gradbenega dovolje-

nja,« so pojasnili na upravni enoti
(UE) Ljubljana. To namreč določa
5. člen gradbene zakonodaje, kjer
je izrecno navedeno, da za vzdrže-

vanje objektov in vzdrževalna dela

v javno korist ni potrebno pridobi-
ti gradbenega dovoljenja. Spomni-

mo, da se je občina rekonstrukcije
Parmove ceste za Bežigradom loti-
la konec junija lani, za izvajalca del
je izbrala gradbeno družbo Kostak

iz Krškega, vrednost investicije pa

je bila ocenjena na 4,3 milijona
evrov (z DDV). Že na začetku grad-

benih del so na MOL napovedali,

da bo Parmova, ki velja za eno iz-

med najbolj prometno obremenje-
nih cest, zaradi obnove zaprta več

kot leto dni, da ne bo nikoli popol-
noma zaprta in da bodo obnovitve-
na dela potekala v več fazah.

Lani poleti se je tako začela prva
faza obnove ceste, potekala pa je na
odseku od ulice Bežigrad do Dre-

nikove. Lansko jesen je sledila pre-
nova na delu cestišča mimo zavoda
za zaposlovanje, trenutno pa po-

teka tretja faza obnove na odseku

med Smoletovo in križiščem z Li-

varsko. Zato smo na MOL naslovili

vprašanja, ali bo prenova končana
v roku, torej do konca tega mese-
ca, predvsem pa nas je zanimalo,
kakšna bo prometna ureditev med

prenovo četrte faze na delu Parmo-

ve ceste, ki vodi do Kuriiniške. Na
tem delu ceste je namreč največ

tranzitnega prometa, poleg tega je
na tem območju veliko urejenih in
plačljivih parkirnih mest.

MOL skrivnostno
o zapori ceste

»Naslednja faza obnove Parmove

ceste do Kuriiniške se bo pred-
vidoma začela marca. Glede na
trenutno stanje in vremenske raz-
mere je dokončanje prenove (med

Smoletovo in Livarsko, op. a.)
prevideno v roku, torej do konca

februarja. O načinu ureditve pro-

meta v času zapore bomo javnost
obvestili pravočasno.« Tako skopo
so na številna vprašanja o četrti,
predzadnji fazi obnove ceste, na
kratko odgovorili na občinskem
oddelku za gospodarske dejavnosti
in promet. Izvedeli smo le, da bodo

v zadnji fazi prenove Parmove ure-
dili križišče z ulico Bežigrad, ki bo

po novem semaforizirano.
Na vprašanje, ali držijo neura-

dne informacije, da se bodo kmalu
začela tudi obnovitvena dela na Li-

kozarjevi cesti in ali so v ta namen
že pridobili gradbeno dovoljenje,
so na MOL odgovorili: »Gradbeno
dovoljenje za obnovo Likozarjeve

ulice ni bilo izdano, saj ga v prime-
ru obnove ceste ne potrebujemo. V

kakšnih okvirih se bo obnavljala
Likozarjeva, še ni odločeno. O za-
četku del bomo javnost obvestili

pravočasno.« Z občine torej nismo

dobili konkretnih odgovorov o

tem, ali obnova Likozarjeve sovpa-
da z gradbenimi posegi na Parmo-

vi, prav tako ostaja nepojasnjeno,
kako bodo občinski uradniki na tej
cesti uredili edini dovoz službenih

vozil do poslovne stavbe Darsa in
družbe IMP.

Neuradno: sistem
car sharing na Likozarjevi

Po naših informacijah bo družba

Avantcar v kratkem na Likozarjevi

ulici na zasebnem delu zemljišča
(pod arkadami) vzpostavila sis-
tem izposoje in delitve električnih

vozil - tako imenovani car sha-

ring. Gre za ljubljansko družbo,

ki je trenutno največji ponudnik
sistema souporabe električnih
vozil pri nas, tovrstne storitve pa

ponuja tako v Ljubljani kot tudi v
drugih slovenskih mestih. Koli-
ko ima Avantcar trenutno na vo-
ljo parkirnih mest, rezerviranih

za souporabo električnih vozil v
prestolnici in kdaj naj bi ta sistem

vzpostavili na Likozarjevi, ni zna-

no, saj vodilni v družbi na naša
vprašanja ne odgovarjajo. Neura-
dno smo izvedeli še, da je pogodba

o vzpostavitvi sistema car sharing
tik pred sklenitvijo, da bodo na
parkiriščih namestili tudi elek-

trične polnilnice in da je interes
zaposlenih v bližnjih poslovnih
stavbah za tovrstni kratkoročni
najem električnih vozil velik. Na
omenjenem zemljišču je sicer na
voljo 16 parkirnih mest.

Tretji del prenove
Parmove bo končan
do konca februarja.

Kako bodo uredili
promet in zaporo ceste

ni jasno.
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potrdili, da se obeta še
prenova Likozarjeve.

12
mesecev bo trajala obnova
celotne Parmove ceste

Na Likozarjevi ulici naj bi kmalu uredili parkirišča družbe Avant car, ki

ponujajo storitev car sharing. Gre za sistem souporabe električnih vozil.
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Zakon za lažje dokončanje
verige HE na spodnji Savi

Skupina 51 poslancev s prvopodpisa-

nim Igorjem Zorčičem (SMC) je v par-
lamentarni postopek vložila predlog

novele zakona o pogojih koncesije za

izkoriščanje energetskega potenciala
spodnje Save. Predlagatelji bi radi z

odpravo nekaterih zakonskih anomalij
omogočili lažje in hitrejše dokončanje
verige hidroelektrarn (HE) na spodnji
Savi. Pod zakonski predlog so se pod-

pisali poslanci SMC, SDS, SAB, DeSUS in
SNS ter poslanca Matjaž Han iz SD in
Blaž Pavlin iz NSi. Predlagatelji so se

za novelo po eni strani odločili, da bi
odpravili anomalije, ki so po njihovem
prepričanju posledica nedorečenosti
gradbenega zakona in praktično one-

mogočajo gradnjo tako kompleksnih

energetskih in infrastrukturnih objek-

tov, kot so HE na spodnji Savi.
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Pasti dviga minimalne plače

Aktualno

Jože Smole, generalni sekretar ZDS, po dvigu minimalne plače pravi,
da zaradi višjih stroškov nekateri delodajalci ne bodo več izplačevali
trinajste plače in stimulacij in da tudi odpuščajo ter selijo podjetja v
soseščino, kjer je delo cenejše.

"Plačni sistem so ubili," je vse bolj prepričan Jože Smole, dolgoletni generalni sekretar Združenja
delodajalcev Slovenije (ZDS). O velikem zadovoljstvu zaposlenih je po januarskem dvigu
minimalne plače težko govoriti, pravi, tudi v trgovini, kjer so sindikati zadovoljni, ker so se
dogovorili za dvig plač vse do petega ali šestega tarifnega razreda. Smole: "Kadar dobijo
pomožna delavka, ki polni trgovske police, prodajalka, ki dela še vse drugo, tudi na blagajni, in
poslovodkinja enako plačo, je vprašanje, koliko med njimi jih je res zadovoljnih. Zakaj pravim, da
najbrž številni niso? Ker dobi zaradi dodatkov delavka, ki ima 30 let delovne dobe, 15 odstotkov
več, kot je minimalna plača. Prvi mesec bo to še šlo. Po nekaj mesecih in nekaj letih dela pa se
bodo ljudje vprašali, ali odgovornost in znanje res nič ne veljata. S tem dvigom minimalne plače
so nam sporočili, da je vredno le najbolj osnovno fizično delo. In vprašati se moramo, zakaj niso
dvignili plač vsem v podjetju. Ker je v višjih tarifnih razredih že njihov šef, ki ne dela fizično v
trgovini?"

Kakor bodo rekli lastniki
"Delodajalci z visokimi stroški dela bodo poiskali način, da bodo ta dvig minimalne plače
preživeli. Že če ne izplačajo trinajste plače, storijo nekaj za lažje preživetje, če ne
izplačajo delovne uspešnosti, še nekaj več. Za zelo velike delodajalce je težje. Marsikdo
ne bo preživel, saj smo vse naše konkurente prehiteli z minimalno plačo za 40 do 50
odstotkov. Razumeti bomo morali, da za razliko od sindikatov in politikov delodajalci ne
gredo v medije, ampak naredijo tako, kot od njih pričakujejo njihovi lastniki in je za
podjetje najboljše," je prepričan Jože Smole.

"Tokrat smo rekli, dajmo vsem, kolikor potrebujejo"
Na pasti uzakonjanja dviga minimalne plače, ki letos ni le višja, 940 evrov bruto, ampak bo
pogosto zaradi posebej plačanih dodatkov segla tudi čez tisočaka, je ZDS opozarjal, še preden
se je zgodilo. Prihodnje leto sledi namreč nov dvig, določen s formulo. A, se spomni Smole, niso
jih slišali ne poslanci ne vlada, kaj šele sindikati. Pa v odprtem pismu predsedniku vlade in vsem

Sašo Bizjak
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poslancem novembra predlani niso skrivali, da bi lahko tak dvig minimalne plače uničil plačni
sistem in bi se v Slovenijo vrnili tako uravnilovka kot odpuščanje.

Delodajalci, je spomnil Smole, morajo biti kljub dobičkom v zadnjih letih pozorni na to, od kod
jemljejo denar za dvig minimalne plače, posebej v podjetjih, kjer predstavlja delo visok delež
stroškov. Lahko bi jih denimo financirali iz plač delavcev v višjih tarifnih razredih. "To bi pomenilo,
da bodo ti januarja dobili nižje plače. Pa jih niso dobili. Zato lahko pričakujemo, da se bo dvig teh
plač v nekaj mesecih postopoma prelil v cene izdelkov. Višje minimalne plače namreč ne
prinesejo višje produktivnosti, saj ne nagrajujemo bolj pridnih in uspešnih. Mi smo tokrat
preprosto rekli, dajmo vsem toliko, kolikor potrebujejo, na prvem mestu pa so naši, iz sindikata,"
je prepričan Smole. Trditvi, da zakona o minimalni plači ni mogoče očitati sindikatom, saj je
predlog vložilo 52 poslancev, sprejel ga je parlament, požegnala vlada, se je Smole postavil po
robu: "Naj nikar ne rečejo, mi nismo nič krivi. Kajti problemi, ki bodo nastajali, bodo najbrž taki, da
se bomo spraševali tudi, kdo je tak zakon ne le sprejel, ampak tudi podpiral. Vsaj upam, da se
bomo."

”Prvi izračun dviga minimalne plače smo dobili osem mesecev po sprejemu zakona o minimalni plači,
na treh straneh, podpisalo ga je ministrstvo za delo. Da se mi z izračunom nismo strinjali, pa tako ni
bilo pomembno,” je spomnil Jože Smole.

Plače so še bolj sploščili
Ali so plače pri nas visoke ali nizke in ali ni bil razlog za uzakonitev minimalne plače tudi
vztrajanje delodajalcev na prenizkih plačah vseh, nismo izvedeli. Predlani so bili delodajalci
"absolutno pripravljeni na dvig minimalne plače, oporekali so enkratnemu izvzemu vseh

Arhiv Večera
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dodatkov", je spomnil Smole. Sicer pa Ginijev koeficient neenakosti priča, da so razlike med
bogatimi in revnimi v Evropi najmanjše prav v Sloveniji. "Ko našo povprečno plačo izvozniki
primerjajo s tistimi, pri vseh svojih konkurentih, odstopa od njihovih bistveno manj kot minimalna
plača, s katero presegamo njihove minimalce za 30, 40, tudi 50 odstotkov. Če je Slovenija
izvozno usmerjena in od izvoza odvisna država, moramo razmisliti o tem. Z dvigom minimalne
plače pa smo plače tudi še bolj sploščili. In smo znova pred istim vprašanjem, koliko smo
pripravljeni nagrajevati znanje in odgovornost. Mladi nam uhajajo. Bolj so izobraženi, bolj
odhajajo v tujino in še veliko nas bo stalo, ker jim nismo pripravljeni priznati odgovornosti in
znanja."

Bodo bolj odgovorni delali za manj denarja
"Če vsaj povprečna pokojnina ne bo takšna, da bo upokojencu zagotovila dostojno
življenje v domu, se moramo res vprašati, kaj je z nami in ali smo izbrali pravo pot, da bi
prišli do cilja. Mi cilje podpiramo. Toda s takimi dvigi minimalnih plač jih ne bomo dosegli.
A zdaj poznamo samo kratkoročne posledice ukrepov, rast cen in odpuščanje ter
zapiranje podjetij, ki stroška višjih plač ne morejo prevaliti na trg. Čez čas se bo to
izravnalo. Srednjeročno pa se bomo srečali z novimi izzivi. Videli bomo, koliko bodo
ljudje z večjo odgovornostjo pripravljeni delati za manjši denar, in tudi, kaj bodo delali
tisti, ki zdaj izgubljajo delo. So to bodoči vozniki kamionov, varilci in natakarji? Niso. Na
zavodu imamo že zdaj veliko delavcev in ti niso dobili služb. Če je kdo o tem razmislil,
potem ve, kakšno aktivno politiko zaposlovanja potrebujemo," je menil Jože Smole.

Papa, trinajsta plača in stimulacija, tudi odpuščanja, selitve firm ...
Kako se bodo oziroma so se delodajalci že odzvali? Zlasti v tekstilni in lesni industriji, v
gradbeništvu, varovanju, kjer je z minimalno plačo plačanih delavcev največ? Ukrepov niso in jih
tudi ne bodo obešali na veliki zvon. Kot je rekel Smole: "V medije ne bodo rinili. Da ne bo več
izplačil poslovne uspešnosti in delovne uspešnosti, se pa menda razume. Rečemo lahko, papa,
sicer neobdavčena trinajsta plača, saj je ta plača že del kolača, ki je zdaj poniknil v dvig
minimalne plače. Pa je to za delavce res dobro? Delavci bodo lahko zaradi tega, ker stimulacije
ne bo, s prstom kazali na delodajalce, ti pa ne bodo nič krivi, ko bodo delavci čez leto dni
ugotovili, da so v drugem dohodninskem razredu in ne več v prvem, da niso več upravičeni do
vseh socialnih dodatkov, da plačujejo več za vrtec." Tako je bilo že v preteklosti, ko še nismo
imeli, kot pravi Smole, "slonjega pristopa k dvigovanju minimalne plače". Takrat so delavci
delodajalce prosili, naj jim ne zvišajo plače, ker bodo izgubili socialne pravice in tudi nadur niso
delali, da ne bi družina izgubila podpore.

"Tudi zdaj vse to še pride. A o tem nihče ne piše. Zdaj nosilci ideje o dvigu minimalne plače
slavijo, ker so grde delodajalce prisilili v to. Tudi zato, ker marsikaj še pride, plediram: sedimo in
izračunajmo, kaj bo prinesel dvig minimalne plače, predvsem novi v letu 2021. En zakon brez
odgovorov in brez ene same številke na papirju je bil dovolj. Zato se tudi sam sprašujem, kaj pa
zdaj, saj verjetno tudi vi vidite, da delavce odpuščajo. In nihče ne bo rekel, da odpušča zaradi
višje minimalne plače. Zakaj pa bi? Raje rečejo, poslovna klima je padla. Saj tudi tega, da
delodajalci odhajamo na Hrvaško, v Srbijo, v Bosno, ker je tam ceneje, ne obešamo na veliki
zvon," je dejal Smole.
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Sindikati so bili zmeraj proti
"Sindikat je predlog zakona o minimalni plači nenehno podpiral, delodajalcev pa ni
podprl, ko so zahtevali njegovo obravnavo v ekonomsko socialnem svetu, četudi so
vedeli, da lahko v parlament vloženi zakon spreminjajo samo še poslanci. Ena od
konvencij ILO  obravnava posebej minimalno plačo in pravi, da mora biti vsaka njena
sprememba obravnavana med socialnimi partnerji in vlado, vsaka sprememba zakona
pa še toliko bolj. To se ni zgodilo. Šest mesecev po sprejetju zakona sem ministra
Zdravka Počivalška prvič slišal reči, da je res škoda, da ni bil obravnavan v ekonomsko
socialnem svetu. Tudi v državnem svetu, kjer smo si svetniki iz delodajalskih vrst
prizadevali, da bi izvajanje zakona zamaknili za leto dni in v tem času poiskali rešitev, so
bili predstavniki sindikata odločno proti. In tudi pozneje so bili zmeraj proti," ni
pozabil Jože Smole.

Javna podjetja so izbrala dvig cen
Delodajalci so začeli po tokratnem dvigu minimalne plače računati, kaj jih čaka 1. januarja 2021,
ko bo minimalno plačo določala formula, in tudi te napovedi so razlog za tiha odpuščanja. Tako
kot tuji investitor si tudi sami želijo izračunov, kaj se bo zgodilo v petih letih s stroški dela. "Mi zdaj
zelo radi govorimo o podjetju, ki ima v svojih stroških manj kot deset odstotkov plač. A pri nas je
povprečje 15 odstotkov in pove le to, da je v bankah strošek dela 2 do 3 odstotke, v varovanju
lahko tudi do 70 odstotkov. Ko se dvigne minimalna plača tam, kjer so plače 30, 40, 50 odstotkov
stroška, ni več mogoče pobegniti vprašanju, kje vzeti denar. Ali toliko delavcev odpustiš in
morajo, da lahko preživiš, preostali delati toliko bolj pridno, ali pa preliješ strošek na trg. Trgovina
bo mogoče to lahko storila, podjetja, ki se ukvarjajo z varovanjem, ne, ker imajo cene določene v
dvoletnih pogodbah z državo," je nizal dejstva Smole.

"Višje minimalne plače ne prinesejo višje produktivnosti, saj ne nagrajujemo bolj pridnih
in uspešnih."
"Rečemo lahko, papa, neobdavčena trinajsta plača, saj je ta plača že del kolača, ki je
zdaj poniknil v dvig minimalne plače."
"Tudi sam se sprašujem, kaj pa zdaj. Saj verjetno tudi vi vidite, da delavce odpuščajo."
"Mi nimamo najboljših delodajalcev na svetu. A vsako leto boljši smo, trend se
izboljšuje."

Ko smo Smoleta spomnili na dobičke, ki jih velika večina podjetij kuje že nekaj let in rastejo
neprimerljivo hitreje kot plače, pa smo slišali: "Že, že, o neuspešnih pa se pri nas ne govori,
četudi so. In ob takem dvigu plač so neuspešni vsi, ki imajo velik strošek dela in ga ne morejo
pokriti z dobičkom. Kar poglejte, kaj nam je prinesel ta superminimalec, potem ko so ga plačali
delavcem v javnem sektorju? Podražili se bodo voda, komunalne storitve, domovi za starejše in
še kaj, ker državo minimalec stane, vse te podražitve pa so se takoj prelile na tega istega
človeka, ki je ravnokar dobil boljšo plačo. Pa mislimo, da je to vse. To ni vse. Tudi marca lahko
dvignejo cene in aprila prav tako. Na koncu se bo vse skupaj obrnilo tako, da bo zmagovalec
zagotovo država," je prepričan Jože Smole.
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Prvi izračun po osmih mesecih
"Prvi izračun dviga minimalne plače smo dobili osem mesecev po sprejemu zakona o
minimalni plači, na treh straneh, podpisalo ga je ministrstvo za delo. Da se mi z
izračunom nismo strinjali, pa tako ni bilo pomembno," je spomnil Jože Smole.
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Zidana gradnja odporna in trdna kot
kamen kost

Kvadrati

Kljub vse večji priljubljenosti montažnih hiš še vedno marsikdo prisega
na klasično masivno oziroma zidano gradnjo. Za zidane hiše se najbolj
uporabljajo opeka, betonski zidaki in bloki iz porobetona, zadnje čase pa
tudi termoopeka.

Gradbeni materiali za zidane hiše se med seboj razlikujejo po toplotni prevodnosti, kljub temu pa se
dajo z vsemi zidati tudi pasivne in nizkoenergijske hiše. Pogoj je le, da posameznemu materialu
prilagodimo debelino toplotne izolacije; tisti z večjo toplotno prevodnostjo potrebujejo debelejšo
toplotno izolacijo, tisti z manjšo pa tanjšo. Pomembna dejavnika pri odločitvi o materialu sta tudi
način zidanja in čas, potreben za sušenje zidov. Na to, da je izbor materiala za gradnjo danes zelo
pomemben, opozorijo v podjetju Wienerberger. Ne nazadnje, pravijo, hišo večinoma gradimo le
enkrat v življenju. In še, da je zagotovo želja in cilj vsakega investitorja, da zgradi kakovosten in
trajen objekt, v katerem bodo prijetne razmere za bivanje ter čim manjši stroški vzdrževanja,
ogrevanja in hlajenja.

Termoopeka
Razvoj je v gradbeništvo prinesel tudi tako imenovane termoopečne zidake. Zanje so
značilne boljše toplotnoizolacijske lastnosti oziroma boljša toplotna prevodnost in
prehodnost. To proizvajalci dosežejo z načinom izdelave, pri katerem glini dodajo žagovino,
ki med pečenjem zogleni in za sabo pusti zračne mehurčke. Toplotnoizolativna brušena
opeka debeline 38 centimetrov ima tako toplotno prevodnost 0,13 W/mK, zid iz brušene
termoopeke pa toplotno prehodnost 0,31 W/m2K. Če upoštevamo še deset centimetrov
izolacije, pa 0,17 W/m2K. S termoopeko sezidamo hišo hitreje kot s klasično, primerna pa
je tudi za energijsko učinkovito gradnjo, saj ima manjši odtis CO2 in dobre
toplotnoizolacijske vrednosti. Pro izvajalci pravijo, da dobro akumulira toploto, zaradi česar
se zidovi poleti počasi ogrevajo, pozimi pa počasneje hladijo.

Shutterstock

Vecerkoroska.com 20.02.2020 
ČetrtekDržava: Slovenija

11:41

https://www.vecerkoroska.com/zidana-gradnja-odporn... 1 / 7

Vecerkoroska.com 20.02.2020 
ČetrtekDržava: Slovenija

Kazalo

11:41

https://www.vecerkoroska.com/zidana-gradnja-odporn...

30

https://www.vecerkoroska.com/zidana-gradnja-odporna-in-trdna-kot-kamen-kost-10131744




O
bj

av
e 

so
 n

am
en

je
ne

 in
te

rn
i u

po
ra

bi
 v

 s
kl

ad
u 

z 
od

lo
čb

am
i Z

AS
P 

in
 s

e 
br

ez
 s

og
la

sj
a 

im
et

ni
ka

 p
ra

vi
c 

ne
 s

m
ej

o 
pr

os
to

 ra
zm

no
že

va
ti 

in
 d

is
tri

bu
ira

ti!

Staro opeko lahko očistimo in uporabimo ponovno

Še vedno je v Sloveniji veliko tistih, ki prisegajo na tradicionalno gradnjo hiše, s klasično opeko.
Dejstvo je, da je to tradicionalni naravni ekološki material iz gline, ki ga lahko v celoti recikliramo,
hkrati pa je cenovno zelo dostopen. V Wienerbergerju pojasnijo, da lahko staro opeko očistimo in
spet uporabimo za tlakovanje, obzidavo kletnih prostorov ali zunanjih in notranjih kaminov. Konec
koncev pa so opeko, sušeno na soncu, na Bližnjem vzhodu uporabljali že 8000 let pred našim
štetjem, z žgano opeko pa so v Indiji zidali že okoli 5000 let pred našim štetjem. In kaj se danes
uporablja za gradnjo? Za zidano hišo se večinoma še vedno uporabljajo opečni zidaki, ki jih lahko
vgrajujemo s klasično ali izolativno malto, če pa se odločimo za brušene opečne zidake, jih lepimo,
pravijo pri Wienerbergerju. Razložijo, da opeka kot naravni material z dobro paroprepustnostjo
omogoča naravno regulacijo vlage in s tem ugodno bivalno klimo. Prav to pa je tudi ena večjih
prednosti opečne gradnje. "Poleti je v prostorih prijetno hladno, pozimi toplo. Masivna opečna
konstrukcija zagotavlja varen dom, saj je negorljiva in potresno varna. Zidaki debeline 29
centimetrov, ki jih običajno uporabimo pri gradnji družinske hiše, imajo toplotno prevodnost 0,61
W/mK, stena iz njih pa ima toplotno prehodnost 1,55 W/m2K. Če jo toplotno izoliramo z desetimi
centimetri izolacije, dosežemo toplotno prehodnost 0,29 W/m2K. Zaradi načina gradnje s klasičnimi
zidaki, ki vključuje tudi sušenje malte, povprečno družinsko hišo lahko zgradimo v približno mesecu
dni," še sklenejo pri Wienerbergerju.
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Porobeton ni navaden beton, saj je kot material veliko lažji in predvsem veliko bolj toplotnoizolativen. Proizveden je
iz naravnih surovin (pesek, apno, cement in voda).

Beton v industriji in gradbeni panogi

Vse bolj priljubljen v gradbeništvu pa je zadnja leta tudi beton, še en naravni gradbeni material, ki ga
zaznamujejo trdnost, trajnost, negorljivost in odpornost proti vlagi. Kot pojasnijo v družbi Xella
porobeton SI, je beton eden temeljnih materialov v gradbeništvu, sestavljen iz mešanice agregatov,
vode, kemičnega dodatka in cementa. Tako se glasi preprosta definicija pojma, za katero se skriva
zapleten in kompleksen proces, ki vodi do najkakovostnejših betonskih izdelkov.

Ugodne temperature pozimi in poleti
Znanstveniki v raziskovalnem centru Viva park že več kot tri leta raziskujejo gibanja
temperatur v vseh vzorčnih hišah. To je največji raziskovalni projekt za primerjavo
gradbenih materialov v Evropi. Raziskovalci so simulirali 48-urno odpoved ogrevanja v
vzorčnih hišah. Razlike v akumulacijski zmogljivosti posameznih zidnih struktur so bile
precejšnje. Po dveh dneh izklopa ogrevanja je neizolirana opečnata hiša (simulacija
starejše stavbe, opeka 25 cm) dosegla sobno temperaturo le 4 °C in temperaturo na
površini notranje stene 1 °C. Izolirane opečne in betonske hiše so ohranile temperaturo
notranjega zraka in stene med 14 in 17 °C. Osnova za dobro počutje v hiši je stabilna
temperatura zraka in sten ter čim manjša razlika med njima. In kaj so meritve pokazale v
poletnih mesecih? Da toplotna izolacija ščiti pred poletnim pregrevanjem. Čeprav so se
zunanje temperature povzpele na 36 °C, so temperature v masivnih opečnih in betonskih
hišah ostale med 24 in 27 °C. V neizolirani hiši iz 25-centimetrske opeke so rezultati
meritev pokazali nasprotno. Temperatura zraka v notranjosti je bila okoli 30 °C. (Vir: Baumit)

Pri gradnji hiše se beton najbolj pogosto uporablja za plošče med nadstropji, nosilne stene in kletne
prostore, saj ima slabše toplotnoizolacijske lastnosti in je neprepusten za vodno paro. Za kletne
prostore ali gradnjo konstrukcijskih elementov bomo izbrali betonske zidake, cepljene zidake pa
predvsem za ograje in škarpe. Betonski zidaki, imenovani tudi votlaki, se, zapolnjeni z malto in
dodatno ojačeni z armaturo, največkrat uporabljajo za izvedbo vkopanih kleti, sploh na terenih, kjer
so pritiski na kletni zid povečani, na primer pri nestabilni zemljini. Zaradi slabše toplotne izolativnosti
jih v nadzemnih etažah skoraj ne uporabljamo, pojasnjujejo v družbi Xella porobeton SI. Za izdelke
iz betona je nekoč veljalo, da jih najdemo samo kot gradbeni material za objekte, zdaj pa vse bolj
prehajajo v druge panoge, predvsem v industrijo, kjer so izpostavljeni ekstremnim vplivom, kot so
kisline, močne vibracije, visoke temperature, zemeljski pritiski.
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Za izdelke iz betona je nekoč veljalo, da jih najdemo samo kot gradbeni material za industrijske objekte, zdaj pa vse
bolj prehajajo tudi v hiše.

Samograditelji se odločajo za bloke iz porobetona

Vse več investitorjev se v zadnjem času odloči za gradnjo družinske hiše z zidaki iz porobetona
oziroma penjenega betona, ki so narejeni iz kremenčevega peska, apna, cementa in vode. Njihova
izdelava poteka pri bistveno nižji temperaturi kot izdelava opeke, mogoče pa jih je tudi stoodstotno
reciklirati, zato imajo majhen odtis CO2. Pri gradnji hiše se bomo zanje odločili predvsem zaradi
dobre toplotne izolativnosti pa tudi hitre in suhe gradnje, razložijo v družbi Xella porobeton SI in
nadaljujejo: "Zid iz zidakov porobetona debeline 40 centimetrov, ki ima toplotno prehodnost 0,24
W/m2K, sploh ne potrebuje dodatne top lotne izolacije, temveč se fasada zgolj zaključi z zunanjim
ometom in zaključnim slojem. Zidake med seboj lepimo z malto debeline dva do tri milimetre."
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Opeka je tradicionalen in naraven material, ki ponuja trdnost in obstojnost ter nas s svojo
akumulacijsko sposobnostjo toplote poleti varuje pred vročino in pozimi ped mrazom.

Porobeton je bistveno lažji od opeke, kar mu v kombinaciji s sistemskimi rešitvami, ki nadomeščajo
zamudna tesarska dela, omogoča, da je gradnja kar dvainpolkrat hitrejša od klasične opečne
gradnje. Elementi se dopolnjujejo in omogočajo preprosto žaganje, rezanje, oblikovanje. Ostanke
prihranimo in porabimo pozneje. Za zidanje uporabljamo le tankoslojno lepilno malto, zato je
gradbišče bolj urejeno in čisto, še pojasnijo pri Wienerbergerju. Za zidake iz porobetona se bomo
odločili tudi, če gradimo kot samograditelji, saj omogočajo preproste posege od izdelave
inštalacijskih kanalov in vrtanja do sidranja in nameščanja vložkov. Kljub temu da je lahek material,
je potresno varen in odporen proti ognju.

Canstockphoto
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Stara opeka, iz kakršne so nekoč gradili hiše, je danes priljubljena kot material za ponovno uporabo.
Očiščeno lahko uporabimo za oblikovanje interierja, tlakovanje, obzidavo okrasnih gredic na vrtu ...

Razvoj sledi trendom trajnostne gradnje

V družbi Xella porobeton SI še razložijo, da razvoj gradbenih materialov seveda sledi trendom
trajnostne gradnje, torej tako z vidika značilnosti materiala, ki zagotavljajo zadostno toplotno
izolativnost in ugodno bivalno klimo grajenega objekta, kot z vidika recikliranja materiala po njegovi
uporabi. Večinoma tu izstopajo materiali iz naravnih surovin, ki so hkrati negorljivi, pravijo. In kakšni
so trendi pri zidanih hišah? "Največje zanimanje je za nizkoenergijske hiše enostavnih oblik, zaradi
prostorskih aktov še vedno največkrat s klasično dvokapnico. Hiše imajo od 110 do 160 m2 neto
površine. Zanje so značilne velike steklene površine (okna), ki z veliko naravne svetlobe pripomorejo
k boljšemu bivalnemu udobju," še sklenejo v družbi Xella porobeton SI.

Jasna Marin
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Zakonski predlog za lažje dokončanje
verige HE na spodnji Savi
PIŠE: STA

ČAS OBJAVE:
20.02.2020 20:47

Foto: he-ssHE Mokrice

Skupina 51 poslancev s prvopodpisanim Igorjem Zorčičem (SMC), je v parlamentarni postopek
vložila predlog novele zakona o pogojih koncesije za izkoriščanje energetskega potenciala
Spodnje Save. Cilj predlagateljev je z odpravo nekaterih zakonskih anomalij omogočiti lažje in
hitrejše dokončanje verige hidroelektrarn (HE) na spodnji Savi.

Preskoči oglas X
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Pod zakonski predlog so se podpisali poslanci SMC, SDS, SAB, DeSUS in SNS ter poslanca
Matjaž Han iz SD in Blaž Pavlin iz NSi.

Predlagatelji so se za novelo po eni strani odločili, da bi odpravili anomalije, ki so po njihovem
prepričanju posledica nedorečenosti gradbenega zakona in praktično onemogočajo gradnjo
tako kompleksnih energetskih in infrastrukturnih objektov, kot so HE na spodnji Savi.

Predlagatelji pojasnjujejo, da so v zadnjih letih uveljavljene spremembe gradbene zakonodaje z
uvedbo integralnega postopka povzročile, da mora investitor zahtevi za izdajo gradbenega
dovoljenja priložiti dokazila o pravici graditi na vseh nepremičninah, ki so predmet presoje
gradbenega dovoljenja, še preden se ugotovi sprejemljivost vpliva gradnje na okolje.

Takšna zahteva je po njihovem prepričanju nelogična in neracionalna, saj to pomeni, da mora
investitor v primeru velikega projekta, kot je gradnja HE s pripadajočimi objekti, kjer gre za več
tisoč parcel, odkupiti zemljišča ali pridobiti ustrezne stvarne pravice, še preden se sprejme
odločitev, ali se bo investicija sploh lahko izvedla.

Tak zakonski pogoj je tako praktično nemogoče izpolniti, poleg tega pa se lahko v fazi
ugotavljanja sprejemljivosti gradnje na okolje spremeni tudi obseg posega, zato ni mogoče v
naprej imeti dokazila o razpolaganju z vsemi zemljišči.

Po predlogu novele, da lahko pristojni organ obravnavo zahteve za izdajo gradbenega
dovoljenja oz. presojo vplivov na okolje začne brez predložitve lastninske ali druge stvarne
pravice na nepremičninah, pod pogojem, da investitor dokazilo o pravici graditi na
nepremičninah predloži do izdaje gradbenega dovoljenja.

00:11

Radiokrka.com 20.02.2020 
ČetrtekDržava: Slovenija

21:00

https://radiokrka.si/clanek/novice/51-poslancev-z-... 2 / 3

Radiokrka.com 20.02.2020 
ČetrtekDržava: Slovenija

Kazalo

21:00

https://radiokrka.si/clanek/novice/51-poslancev-z-...

38

https://radiokrka.si/clanek/novice/51-poslancev-z-zakonskim-predlogom-za-lazje-dokoncanje-verige-he-na-spodnji-savi-759860












O
bj

av
e 

so
 n

am
en

je
ne

 in
te

rn
i u

po
ra

bi
 v

 s
kl

ad
u 

z 
od

lo
čb

am
i Z

AS
P 

in
 s

e 
br

ez
 s

og
la

sj
a 

im
et

ni
ka

 p
ra

vi
c 

ne
 s

m
ej

o 
pr

os
to

 ra
zm

no
že

va
ti 

in
 d

is
tri

bu
ira

ti!

Poleg tega pa želijo predlagatelji odpraviti tudi anomalijo, ki je po njihovem posledica
večkratnega spreminjanja leta 2011 sprejetega zakona o pogojih koncesije za izkoriščanje
energetskega potenciala Spodnje Save in uvedbe novih izrazov, ter zakon uskladiti s
koncesijsko pogodbo med državo in koncesionarjem, družbo Hidroelektrarne na spodnji Savi
(HESS) iz skupine Gen energija. Poleg HESS so v gradnjo verige vpleteni še družba Infra, ki je
zadolžena za gradnjo vodne infrastrukture, in Eles, ki je zadolžen za navezavo na omrežje.

S tem naj bi nedvoumno omogočili tudi gradnjo sončnih elektrarn ob energetskih objektih, kar
po mnenju predlagateljev pomembno izboljšuje in optimizira delovanje obstoječih HE in še
zadnje načrtovane elektrarne iz verige, HE Mokrice.

V verigi HE na spodnji Savi je ostala še HE Mokrice, a je upravno sodišče lani po pritožbi
Društva za preučevanje rib Slovenije okoljevarstveno soglasje za gradnjo hidroelektrarne
Mokrice vrnilo v postopek in dodelavo, zaradi česar se je začetek gradnje zamaknil za okoli leto
dni. V najboljšem primeru naj bi dela stekla v drugi polovici tega leta.

HE Mokrice je po navedbah investitorja in energetskih strokovnjakov ključna, ker omogoča
optimalno delovanje celotne verige, hkrati pa pomeni tudi dokončanje protipoplavne zaščite na
Brežiškem.

  energetika   zakon   predlog   he-mokrice   spodnja-

sava   brežice veriga   hidroelektrarna   mokrice
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Bo Cerkno prisluhnilo mladini?
Damijan Bogataj

Inštitut za mladinsko

politiko je po naročilu

Občine Cerkno med
mladimi Cerkljam
izvedel anketo o stanju in
pričakovanjih mladih. V
anketo so zajeli 82 mladih,
ki so bili v povprečju stari

21 let. Obsežen vprašalnik

so razdelili na sedem

zaokroženih tematskih
sklopov in iz odgovorov
anketirancev izluščili oceno

mladih o položaju občine,
popisali nabor pričakovanj
in želja ter oblikovali

usmeritve za izboljšanje
stanja na področju mladih

v Občini Cerkno. Lokalni

program za mlade naj
bi obravnaval tudi svet

občine na eni prihodnjih
sej. Ugotovitve mladinske
ankete je zbranim v dvorani
nekdanjega dijaškega doma

predstavila vodja projekta

Kozana Mužica z Inštituta

za mladinsko politiko iz
Ajdovščine.

7 temeljna ugotovitev ankete
je želja mladih Cerkljanov,
da bi imeli na razpolago

več javnih prostorov, povezav
in športa. Zato od odločevalcev
pričakujejo pospešeno promocijo
prostovoljstva, primerne prostore

za delovanje društev, več javnega
denarja in transparentnosti pri
razdeljevanju le- tega ter nenazadnje

več opreme. Kar 85 % vprašanih
pravi, da si želi več zabave, kulture
in športa. Mladi niso zadovoljni

s kolesarsko infrastrukturo, ki
je v razvitih lokalnih okoljih ena
temeljnih prometnih in rekreacijskih

žil. Prostočasne aktivnosti tako
mladim kot tudi ostalim pomembno
bogatijo življenje in širijo obzorja.

Inštitut za mladinsko politiko

je neprofitni zasebni zavod s

sedežem v Ajdovščini. Usmerjen

je v analizo področja mladine v
kontekstu družbenega dogajanja

z namenom oblikovanja mladim
prijaznejšega okolja za življenje

in razvoj. Sodelavci Inštituta

so izdelali že več Lokalnih

programov za mlade. Med
njihovimi naročniki so občine

Žalec, Krško, Maribor, Cerkno

in druge.
Zato ne čudi, da so mladi Cerkljani
tudi v tej anketi izpostavili potrebo

po pospešenem promoviranju
in pospeševanju raznovrstnih
prostočasnih aktivnosti. Na to

področje se seveda navezuje tudi
potreba po postavitvi večnamenske
športno-rekreacijske in kulturne
dvorane, ki jo Cerkno vsekakor zelo
potrebuje.

Ker pa se del mladih po šolanju
že posveča tudi rednemu delu, so

anketiranci odgovarjali tudi na

vprašanja v zvezi z zaposlitvijo in

poslovno kariero. Kar 69 % vprašanih
je zapisalo, da so s trenutno službo
zadovoljni. K zadovoljstvu največ
prispevajo plače, dobro vzdušje

v kolektivu in razgibano delo. Še

odstotek več pa bi jih to službo ob
prvi priložnosti tako zamenjalo za

nov poslovni izziv.
Le redki pa se spoprimejo z

izzivom ustanovitve lastnega

podjetja ali obrtne delavnice s

statusom samostojnega podjetnika.

Da na tem področju Cerkljanska

resno zaostaja, potrjuje podatek iz

ankete, saj je kar 90 % anketirancev
odgovorilo, da ne vedo, kje bi dobili
informacije o strokovnem svetovanju
pri ustanavljanju podjetja, kar 56 %

pa jih samostojno podjetništvo sploh

ne zanima.

K tako odklonilnemu stališču do
zasebne pobude vsekakor prispeva
tudi splošno vzdušje v kraju in občini.
Po mnenju kar 60 % vprašanih
Cerkno ni podjetnikom prijazno
okolje, saj se morajo podjetniki v
tej občini soočati problemi, ki so v
primerljivih okoljih že odpravljeni.

Mladi kot pogoj za samostojno
življenje potrebujejo stanovanja.
Na tem področju imajo v Cerknem
nemalo zadreg, saj že desetletja ni

bilo zgrajenega novega stanovanja.
Veliko nezasedenih stanovanjskih

enot je po starejših objektih, ki pa

jih lastniki ne prepustijo mladim
za ureditev stanovanj. Mladi še

ugotavljajo, da v mestu ni prostih

gradbenih parcel, kjer bi si lahko
postavili samostojne stanovanjske
hiše. Pogrešajo tudi subvencije za

prenove, s katerimi bi z zmernim
vložkom lahko prišli do za bivanje
primernih stanovanjskih površin.
Mladi pa ugotavljajo tudi to, da
nimajo potrebnega znanja, kako
postopati pri nakupu bodisi zemljišč
bodisi nepremičnin. V primerih, ko

pa že postanejo lastniki zemljišč,

pa se ob vlogah za spremembo
namembnosti srečujejo z nedopustno
dolgimi uradniškimi postopki. Vse

to mladim jemlje voljo in zato ne
čudi, da bi kar 70 % vprašanih ob
prvi ponudbi takoj zamenjalo bivalno
okolje.

Trditve, da so mladi Cerkljani

povsem apatični, rezultati ankete ne

potrjujejo. 66 % vprašanih se redno
udeležuje volitev in referendumov in

85 % se jih živo zanima za mladinsko
dogajanje v občini. Ker pa pogrešajo
boljši pretok informacij, od aktualne
oblasti pričakujejo več neposrednih
stikov med občani in odločevalci. Da

bi zmanjšali občutek odrinjenosti

na rob, predlagajo postavitev
informacijskega središča in uvedbo
participativnega proračuna. V

poplavi cenenih in plehkih informacij

na vseh javnih informacijskih
kanalih pogrešajo informacije o

resnih temah, med katere prištevajo
informacije o delovnih mestih. Z

odpiranjem delovnih kolektivov in

promocijo poklicev, kijih domače
tovarne potrebujejo, bi lokalna
skupnost veliko pomagala mladim
pri odločanju za študijsko in

zaposlitveno pot.
Število mladih se v Občini Cerkno

iz leta v leto zmanjšuje. Ta trend pa
po mnenju pripravljavcev ankete
z Inštituta za mladinsko politiko
bistveno ne odstopa od Cerknemu
primerljivih občin, saj se domala vse

podeželske in manj razvite občine
soočajo s tem problemom.

Nekaj kratkih komentarjev je po
predstavitvi ugotovitev iz ankete
pred zbranimi v nekdanjem dijaškem
domu povedal le župan Gašper Uršič.
Menil je, daje vsaj polovica nanizanih
problemov že v fazi reševanja terO
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dodal, da imajo v Cerknem le 45 %

gradbenih parcel pozidanih. Omenil
je tudi možnost, da bi za nepozidane
gradbene parcele določili davke in s

tem lastnike spodbudili k prodaji

parcel zainteresiranim investitorjem

za gradnjo stanovanjski hiš.
Strokovni sodelavci inštituta bodo

na podlagi podatkov iz ankete
napisali Lokalni program za mlade,

ki naj bi zajel ukrepe na področju

mladinskih politik do leta 2025.
Pripravljavci naj bi dokument izdelali
v mesecu februarju in potem naj
bi ga župan v obravnavo predložil
občinskim svetnikom, ki bodo o

gradivu razpravljali in odločali. Pravo

težo pa mu bodo lokalni določevalci
dali šele ob sprejemanju občinskih
proračunov, saj bodo ukrepi brez
virov za pokrivanje stroškov le
prijazen spisek želja.
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69
odstotkov vprašanih je s trenutno

službo zadovoljnih

65
odstotkov vprašanih samostojno

podjetništvo sploh ne zanima

jgilk
jiF lil lil

odstotkov vprašanih bi ob prvi ponudbi

takoj zamenjalo bivalno okolje

odstotkov vprašanih meni, da Cerkno

ni podjetnikom prijazno okolje

11 Jf m

odstotkov vprašanih se redno

udeležuje volitev in referendumov

odstotkov vprašanih se živo zanima

za mladinsko dogajanje v občini
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Z N A N O S T  8:00

Razvili ultrazvočno napravo za
hitrejše polnjenje baterij
San Diego, 20. februarja - Znanstveniki na kalifornijski univerzi San Diego so
razvili napravo, ki oddaja ultrazvočne valove ter s tem omogoča hitrejše
polnjenje ter podaljšuje življenjsko dobo litijevih baterij. Zdaj nameravajo to
napravo integrirati v litij-ionske baterije za komercialno rabo, so pojasnili.

Naprava, ki je sestavni del litij-kovinske baterije, oddaja ultrazvočne valove, ki v
elektrolitni tekočini med katodo in anodo ustvarja električni tok. To preprečuje nastajanje
kovinske plasti litija na anodi, ki zmanjšuje zmogljivost baterije in lahko povzroči kratek
stik v njej, piše na spletni strani univerze.

Izdelali so jo iz delov za pametne telefone, ki proizvajajo zvočne valove z zelo visokimi
frekvencami od 100 milijonov do 10 milijard hercev. V telefonih se ti deli uporabljajo za
filtriranje brezžičnega mobilnega signala ter identificiranje in filtriranje glasovnih klicev in
podatkov.

"Izboljšave pri tehnologiji pametnih telefonov so nam omogočile uporabo ultrazvočnih
valov za izboljšavo tehnologije baterij," je povedal eden od soavtorjev študije James
Friend s fakultete za inženirstvo na univerzi v San Diegu.

Trenutno litij-kovinske baterije niso primerne za uporabo v različnih elektronskih
napravah ali električnih avtomobilih, saj imajo prekratko življenjsko dobo. So pa dvakrat
bolj zmogljive od najboljših litij-ionskih baterij. Električno vozilo z litij-kovinsko baterijo bi
lahko prepeljalo dvakrat večjo razdaljo kot avtomobil z enako težko litij-ionsko baterijo.

Znanstveniki so ob tem ugotovili, da je litij-kovinsko baterijo z napravo, ki so jo razvili,
mogoče napolniti 250-krat. Litij-ionsko baterijo je medtem mogoče napolniti 2000-krat. V
slednjo morajo novo napravo še integrirati, kar je njihov naslednji korak.

"Naše delo omogoča baterije z visoko energijo, ki se hitro polnijo, oboje v enem," je
povedal soavtor študije, profesor nanoinženiringa Ping Liu. "To je vznemirljivo in

Krog.sta.si 20.02.2020 
ČetrtekDržava: Slovenija

08:05

https://krog.sta.si/2729736/razvili-ultrazvocno-na... 1 / 2

Krog.sta.si 20.02.2020 
ČetrtekDržava: Slovenija

Kazalo

08:05

https://krog.sta.si/2729736/razvili-ultrazvocno-na...

43

https://krog.sta.si/2729736/razvili-ultrazvocno-napravo-za-hitrejse-polnjenje-baterij




O
bj

av
e 

so
 n

am
en

je
ne

 in
te

rn
i u

po
ra

bi
 v

 s
kl

ad
u 

z 
od

lo
čb

am
i Z

AS
P 

in
 s

e 
br

ez
 s

og
la

sj
a 

im
et

ni
ka

 p
ra

vi
c 

ne
 s

m
ej

o 
pr

os
to

 ra
zm

no
že

va
ti 

in
 d

is
tri

bu
ira

ti!

učinkovito," je dejal.
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Razvili ultrazvočno napravo za hitrejše
polnjenje baterij
San Diego, 20.02.2020, 8:15 | Posodobljeno pred dvema urama

PREDVIDEN ČAS BRANJA: 2 min

AVTOR
STA

Znanstveniki na kalifornijski univerzi San Diego so razvili
napravo, ki oddaja ultrazvočne valove ter s tem omogoča
hitrejše polnjenje ter podaljšuje življenjsko dobo litijevih
baterij. Zdaj nameravajo to napravo integrirati v litij-ionske
baterije za komercialno rabo, so pojasnili.

Naprava, ki je sestavni del litij-kovinske baterije, oddaja ultrazvočne valove, ki
v elektrolitni tekočini med katodo in anodo ustvarja električni tok. To

Polnjenje baterije FOTO: Shutterstock
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preprečuje nastajanje kovinske plasti litija na anodi, ki zmanjšuje zmogljivost
baterije in lahko povzroči kratek stik v njej, piše na spletni strani univerze.

Izdelali so jo iz delov za pametne telefone, ki proizvajajo zvočne valove z
zelo visokimi frekvencami od 100 milijonov do 10 milijard hercev. V telefonih
se ti deli uporabljajo za filtriranje brezžičnega mobilnega signala ter
identificiranje in filtriranje glasovnih klicev in podatkov.

"Izboljšave pri tehnologiji pametnih telefonov so nam omogočile uporabo
ultrazvočnih valov za izboljšavo tehnologije baterij," je povedal eden od
soavtorjev študije James Friend s fakultete za inženirstvo na univerzi v San
Diegu.

Trenutno litij-kovinske baterije niso primerne za uporabo v različnih
elektronskih napravah ali električnih avtomobilih, saj imajo prekratko
življenjsko dobo. So pa dvakrat bolj zmogljive od najboljših litij-ionskih baterij.
Električno vozilo z litij-kovinsko baterijo bi lahko prepeljalo dvakrat večjo
razdaljo kot avtomobil z enako težko litij-ionsko baterijo.

Znanstveniki so ob tem ugotovili, da je litij-kovinsko baterijo z napravo, ki so
jo razvili, mogoče napolniti 250-krat. Litij-ionsko baterijo je medtem mogoče
napolniti 2000-krat. V slednjo morajo novo napravo še integrirati, kar je njihov
naslednji korak.

"Naše delo omogoča baterije z visoko energijo, ki se hitro polnijo, oboje v
enem," je povedal soavtor študije, profesor nanoinženiringa Ping Liu. "To je
vznemirljivo in učinkovito," je dejal.
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QwgBBI Statusne in druge spremembe v gospodarskih KtTChHHH Javno-zasebna partnerstva od A do Ž gႨ儊蔀─
družbah in njihove posledice Agencija POTI, <www.agencija-poti.si>.
NEBRA; <wwv/.aecra.s,>. Nova poklicna (ZAID) in gradbena zakonodaja

Prednosti in slabosti samozaposlitve (GZ) v praksi Ⴈ儊蔐ꡐ८
DATA, <https://data.si>. Center za izobraževanje ; RjႨ倂뀀

QQBggH Novela Zakona o gospodarskih družbah HHႨ倂倄逄쀀<wwv/.centerza>zob;azevanie.s r>. gjႨ倂뀀
(ZGD-1K) in branje bilanc za gospodarstvo in Mobing na delovnem mestu - od prava k praksi

negospodarstvo za namene odločanja [Ⴈ儊蔀ᰀ弐ꡐ̘̘Z̘druženje delodajalcev Slovenje; <www.zds.si>.
NEBRA ; <www.neDra.S!>. FF£Rg||B Delavnica o uporabi ZVETL-1 v praksi BႨ倂뀄퀀
Delavnica za pripravo na strokovni izpit iz Center za izobraževanje v pravosodju; BႨ倄ꀄꀀ
upravnega postopka - praktične vaje <hitps://cip.gcv.si>. HHH

jjjUႨ倂넊蔀─Upravna akademija, <https.jjua.gov.si>. IjႨ倄쀃逄ꀄꀄꀄꀂ뀀Etika in integriteta sodnika Ⴈ倂脊蔀─开
EKfčMH Konferenca Pravo in (r)evolucija 1920-2020 HႨ倂儊蔀──ⰀCenter za izobraževanje v pravosodju; Ⴈ儊蔐ꡐ̘
gnTiBMHH PF Univerze v Ljub/an:. v.v .i ;/ ,: ; <https://cip.gov si>. B|Ⴈ倂뀀

IQHႨ儊蔀䨀Splošna uredba o varstvu osebnih podatkov Q>QHHB Dolgoročna vzdržnost javnih financ Slovenije HႨ倄ꀅ
(GDPR) Tiskalni svet in Predstavništvo Evropske komisije v BSႨ倂倀

KBEBj DATA; <https://data.si>. Sloveniji: <vjww.ts- r s HႨ倂倂퀀
FKVႨ儊蔀─Civilnopravna sodniška šola Mednarodna - evropska izvršba in evropski

|H|Ⴈ倂뀂倅Center za izobraževanje v pravosodju; |Ⴈ倂뀂倀plačilni nalog

9regႨ倂倂倀<https-//cip.gw.si>. Združenje delodajalcev Slovenije; <www.zds.si>. ggggj
Varovanje dostojanstva zaposlenih Gospodarske pogodbe: Tradicionalni in novejši H|Ⴈ倂倀
Upravna akademija: <https://ua.gw.si>. posli gospodarskih subjektov BflH|

■ Najpomembnejši vidiki zaposlovanja, hezpera d. o. o. ruV Zaiožba l. <www. gvzaiczba. si>.

samozaposlovanja in dela tujcev EjႨ儊蔐ꡑ�BBjPosledice kršitve pogodbe in javnopravnih Ⴈ儊蔐ꡐ̘
Združenje aelodaiaicev Slovenije: <www.zds.si>. gpႨ倄ꀄ퀄퀂뀂倅predpisov za posamezne udeležence pri

Varstvo osebnih podatkov v zasebnem sektorju 9 racln i' Ⴈ儊蔐ꡐ̘
IKjHH Center za izobraževanje: BႨ倂倂쀂뀂쀂쀀NEBRA: <www.ncbra si>. BJႨ倂倄퀀

<www.centerzaizobrazevanje.si>. Ste pripravljeni na obisk delovne in tržne BႨ倂뀄퀀
Ⴈ倂耂倂倄逄Na kaj moramo biti pozorni pri nakupu inšpekcije? H|Ⴈ倄ꀀ

nepremičnine mm Združenje Jeiudajalcev Slovenije: <www.zds s/>. BBH

Lexoera d. o. o. (GV Založna): <vvww gvzalozha.sm. gႨ倄퀂င퀂넊蔀䨀Nomotehnika Ⴈ倂倀
Revizijska komisija po Zakonu o gospodarskih IHBIIiil Upravna akademija; <h'dps://ua.gov.si>. Ⴈ儊蔐ꡐ̘
družbah (ZGD-1 ) in Zakonu o revidiranju Izognite se najpogostejšim napakam pri
(ZRev-2) ter odškodninska odgovornost dogovarjanju pravic glede prejemkov iz

■■I NEBRA; <www.nebra.si>. BHHRႨ倂뀂倀delovnega razmerja! RႨ倃倀
RႨ倃儊蔐ꡐ८८সসCelostno o novi gradbeni zakonodaji s Združenje deioda<alcev Slovenije. <vvwv j.zds m>. Ⴈ倂脊蔀⠀

podzakonskimi akti - rešitve za dileme Civilnopravna sodniška šola
HHB v praksi gBHHBl Center izobraževanje v pravosodju:

Agencija POTI; <w\vw.agenciia-po!rsi>. |Ⴈ倅!ꀅ<https://cb.gw.sl>. HႨ倃倀
QK|RRH Delovno pravo za računovodje LhBႨ倄퀄퀂倂耀Strokovno usposabljanje za vodenje in Ⴈ儊蔐ꡐ̘
nH|| Center za izobraževanje : |HHB odločanje v prekrškovnem postopku HႨ倂倀
|m|[| < www.centerzaizobrazevanje.si >. BsႨ倂儊蔀─䐀ༀUpravna akademija; <https://ua.gcv.si>. Ⴈ儊蔐ꡐ̘
ERႨ倄ꄊ蔐ꡐΎEvropska izvršba in Evropski plačilni nalog ter EjdOjjႨ倂뀂뀀Predlog plačnega modela ZDS in novi zakon o HႨ倃倀

zavarovanje terjatev z nalogom za zamrznitev minimalni plači - delavnica s publikacijo Ⴈ倂儊蔀─
bančnih računov gRggggH Združenje delodajalcev Slovenije; <www.zos.si>. RႨ倃倀
Cente r za izobraževanje: Aktualna vprašanja izvajanja inšpekcijskega B|Ⴈ倂倀
<www.CGnterziii70bfa79v3njč.s!> nadzora po ZIN in ZUP - delavnica

ETg3Ⴈ倃倃倀Nova poklicna (ZAID) in gradbena zakonodaja IႨ倂倂섊蔀─⬀Upravna akademija; <https://ua.gov si>. B|Ⴈ倂倀
(GZ) v praksi 29. posvetovanje: Medicina in pravo HႨ倃倀
Center za izobraževanje: PF Univerze v Mariboru; <www.pt.um.si>. RႨ倃倀
<www.centerzarzobrazevanje.si>. EJBRႨ倂뀄ꀀႨ倀 re i an i e kadrovske evidence in personalne gUB

Sklepanje in izpolnjevanje pogodb mape od A do Ž BH
EBglBHfli Agencija POTI; <www.agenciia-poti.si>. BBRjႨ儊蔀⬀Združenje deiodaialcev Slovenije; <www.z0s.si>. gljR

100+1 vprašanje javnega naročanja Aktualna problematika obveznega R2R
NEBRA; <www.nebra.si>. pokojninskega in invalidskega zavarovanja Bkm|

Ⴈ儊蔀㐀开─⬀─开Delavnica o uporabi ZVETL-1 v praksi NEBRA, <www.ncbra si>.

HHJRgH Center za izobraževanje v pravosodju : Ⴈ儊蔐ꡑ�Ⴈ倃倄ꀀNomotehnika - delavnica R*ifl
<https://cip.gw.sl>. IႨ倂뀁섊蔀─Upravna akademija: <https://ua.gw.si>. RjႨ倄퀄
EU - Institucije in postopki odločanja z 10' Strokovni posvet - obravnava posebej BgjSgj
Generalnim sekretariatom Sveta (PSEU 2021 ) ranljivih otrok gႨ倂퀀

£BBjBB|B Upravna akademija; <https://ua.gov.si>. Center za izobraževanje v pravosodju: BP?8
KJTCBflBg Vodenje pogodb po FIDIC-u JBbHHB <https://cip.gov.si>

Center za izobraževanje : 1. konferenca prava informacijske varnosti KjB
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13. Sklep o obrazcih za vložitev vloge za dostop do 28. Pravilnik o spremembi in dopolnitvi Pravilnika o
virtualne podatkovne sobe (Ur. I. RS, št. 8/20) višini sredstev za specializacije za potrebe mreže
- veljati začne 22. februarja. javne zdravstvene službe, ki se zagotavljajo iz pro-

14. Odredba o določitvi standarda povprečne plače ter računa Republike Slovenije (Ur. I. RS, št. 9/20)
stroškov in odhodkov storitev oskrbe institucional- - velja od 15. februarja.
nega varstva za osebe, starejše od 65 let ter za 29. Sklep o določitvi višin nadomestila potnih stroškov
odrasle osebe s posebnimi potrebami v posebnih in dodatka za prevoz (Ur. I. RS, št. 9/20)

socialno varstvenih zavodih in enotah domov za - velja od 15. februarja, uporablja se od 1. februarja,
starejše, ki ga je možno upoštevati v cenah storitev 30. Sklep o spremembah Sklepa o sestavi in imenovanju
(Ur. I. RS, št. 9/20) predsednika, podpredsednice, članov in namestnikov

- veljati začne 1. marca članov Preiskovalne komisije o ugotavljanju zlorab v
15. Rasti elementov cen socialno varstvenih storitev zadevi Franc Kangler in drugi (Ur. I. RS, št. 8/20)

za leto 2020 (Ur. I. RS, št. 9/20) - velja od 29. januarja.

- veljati začnejo 1. marca 31. Sklep o spremembah Sklepa o sestavi in imenova-
16. Poziv za zbiranje predlogov možnih kandidatov za nju predsednika, podpredsednika, članov in name-

sodnika ustavnega sodišča (Ur. I. RS, št. 9/20) stnikov članov Preiskovalne komisije o ugotavljanju

- velja od 14. februarja, prijave kandidatov do 15. aprila. odgovornosti nosilcev javnih funkcij na programu

— otroške kardiologije ter področju nabav in upravlja-
Drugi akti iz zadnjih uradnih listov: nja z medicinsko opremo in zdravstvenim materia-
17. Resolucija o nacionalnem programu o strateških l° m k R S, št. 8/20)

usmeritvah razvoja slovenskega kmetijstva in živil- - ve *i a °d 29. januarja

stva »Naša hrana, podeželje in naravni viri od leta 32. Sklep o imenovanju Komisije za presojo ustreznosti

2021« (ReNPURSK) (Ur. I. RS, št. 8/20) kandidatov po Zakonu o pravnem varstvu v postop-

- velja od 7. februarja. kih javnega naročanja (Ur. I. RS, št. 8/20)

18. Uredba o spremembah Uredbe o izvajanju uredb 33. Akt o spremembah in dopolnitvi Akta o metodologiji
(ES) in (EU) o dajanju fitofarmacevtskih sredstev za obračunavanje omrežnine za prenosni sistem

v promet (Ur. I. RS, št. 9/20) zemeljskega plina (Ur. I. RS, št. 8/20)

- velja od 15. februarja. - velja od 8. februarja.

19. Uredba o podelitvi koncesije za opravljanje javne 34. Spremembe Statuta Združenja mestnih občin Slo-

zdravstvene službe na področju zobozdravstvene venije (Ur. I. RS, št. 8/20)

dejavnosti - parodontologija/zobne bolezni in endo- " veljajo od 8. februarja.

dontija (Ur. I. RS, št. 9/20) 35. Akt o spremembi Akta o ustanovitvi Združenja

- velja od 15. februarja. mestnih občin Slovenije (Ur. I. RS, št. 8/20)

20. Uredba o podelitvi koncesije za opravljanje javne ~ ve Ⴈ倀a od 8 februarja

zdravstvene službe na področju zobozdravstvene 36. Ukaz o imenovanju predsednika Komisije za pre-

dejavnosti - oralna in maksilofacialna kirurgija prečevanje korupcije (Ur. I. RS, št. 8/20)

(Ur. I. RS, št. 9/20) - velja od 7. februarja, nastop mandata 1. aprila.

- velja od 15. februarja. 37. Sistemska obratovalna navodila za distribucijski

21. Uredba o podelitvi koncesije za opravljanje javne sistem zemeljskega plina za geografsko območje

zdravstvene službe na področju dermatovenerolo- Občine Sevnica (Ur. I. RS, št. 6/20)

gije v specialistični zunajbolnišnični dejavnosti ~ veljajo od 14. februarja

(Ur. I. RS, št. 9/20) 38. Sistemska obratovalna navodila za distribucijske
- velja od 15 februarja. sisteme zemeljskega plina za geografska območja

22. Uredba o podelitvi koncesije za opravljanje javne Mestne občine Nova Gorica, Občine Šempeter -
zdravstvene službe na področju čeljustne in zobne Vrtojba, Občine Ajdovščina, Občine Vipava, Obči-

ortopedije v zobozdravstveni dejavnosti ne Logatec, Občine Kamnik, Občine Bled, Mestne
(Ur. I. RS, št. 9/20) občine Ptuj, Občine Vojnik, Občine Rogaška Slatina,

- velja od 15. februarja. Občine Krško, Občine Brežice, Občine Zagorje ob

23. Uredba o spremembah Uredbe o merilih za dolo- Savi
>

Občine Laško, Občine Radeče, Občine Štore,

čitev višine nadomestila zaradi omejene rabe pro- Občine Šentjur, Občine Gorje, Občine Lendava,
štora in zaradi načrtovanja intervencijskih ukrepov Občine Ljutomer, Mestne občine Murska Sobota,

na območju jedrskega objekta (Ur. I. RS, št. 8/20) Občine Ormož, Občine Hrastnik brez Podkraja,

- velja od 8. februarja. Občine Središče ob Dravi, Občine Polzela, Občine

24. Pravilnik o spremembah Pravilnika o šolskem kole- Prebold, Občine Radenci, Občine Zreče in Občine

darju v srednjih šolah (Ur. I. RS, št. 9/20) Žalec (Ur. I. RS, št. 6/20)

- velja od 15. februarja. ~ veljajo od 14. februarja.

25. Pravilnik o spremembah Pravilnika o obrazcih jav- 39- Tarifa o pravnih storitvah (ŽIVKO MIJATOVIC &

nih listin v srednješolskem izobraževanju PARTNERS, družba za management in svetovanje

(Ur. I. RS, št. 9/20) d.o.o.) (Ur. I. RS, št. 7/20)

- velja od 15. februarja. ~ ve Ⴈ倀a oc Ⴈ倀 februarja.

26. Pravilnik o spremembah Pravilnika o elektromagne- 40 - Tari,a 0 pravnih storitvah (dr. Jure Marn)

tni združljivosti (Ur. I. RS, št. 9/20) '■ RS
’

7/20)

- velja od 15. februarja. ~ ve Ⴈ倀a °č f5. februarja.

27. Pravilnik o spremembah Pravilnika o radijski opremi
9/20)

- velja od 15. februarja.
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Pasti dviga minimalne plače
Jelka Zupanič, 20.2.2020

Sašo Bizjak

Jože Smole, generalni sekretar ZDS, po dvigu minimalne plače pravi, da zaradi višjih
stroškov nekateri delodajalci ne bodo več izplačevali trinajste plače in stimulacij in da
tudi odpuščajo ter selijo podjetja v soseščino, kjer je delo cenejše.

"Plačni sistem so ubili," je vse bolj prepričan Jože Smole, dolgoletni generalni sekretar Združenja
delodajalcev Slovenije (ZDS). O velikem zadovoljstvu zaposlenih je po januarskem dvigu minimalne
plače težko govoriti, pravi, tudi v trgovini, kjer so sindikati zadovoljni, ker so se dogovorili za dvig plač
vse do petega ali šestega tarifnega razreda. Smole: "Kadar dobijo pomožna delavka, ki polni trgovske
police, prodajalka, ki dela še vse drugo, tudi na blagajni, in poslovodkinja enako plačo, je vprašanje,
koliko med njimi jih je res zadovoljnih. Zakaj pravim, da najbrž številni niso? Ker dobi zaradi dodatkov
delavka, ki ima 30 let delovne dobe, 15 odstotkov več, kot je minimalna plača. Prvi mesec bo to še šlo.
Po nekaj mesecih in nekaj letih dela pa se bodo ljudje vprašali, ali odgovornost in znanje res nič ne
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veljata. S tem dvigom minimalne plače so nam sporočili, da je vredno le najbolj osnovno fizično delo. In
vprašati se moramo, zakaj niso dvignili plač vsem v podjetju. Ker je v višjih tarifnih razredih že njihov
šef, ki ne dela fizično v trgovini?"
"Višje minimalne plače ne prinesejo višje produktivnosti, saj ne nagrajujemo bolj
pridnih in uspešnih."
"Rečemo lahko, papa, neobdavčena trinajsta plača, saj je ta plača že del kolača, ki je
zdaj poniknil v dvig minimalne plače."
"Tudi sam se sprašujem, kaj pa zdaj. Saj verjetno tudi vi vidite, da delavce
odpuščajo."
"Mi nimamo najboljših delodajalcev na svetu. A vsako leto boljši smo, trend se
izboljšuje."

"Tokrat smo rekli, dajmo vsem, kolikor potrebujejo"

Na pasti uzakonjanja dviga minimalne plače, ki letos ni le višja, 940 evrov bruto, ampak bo pogosto
zaradi posebej plačanih dodatkov segla tudi čez tisočaka, je ZDS opozarjal, še preden se je zgodilo.
Prihodnje leto sledi namreč nov dvig, določen s formulo. A, se spomni Smole, niso jih slišali ne poslanci
ne vlada, kaj šele sindikati. Pa v odprtem pismu predsedniku vlade in vsem poslancem novembra
predlani niso skrivali, da bi lahko tak dvig minimalne plače uničil plačni sistem in bi se v Slovenijo vrnili
tako uravnilovka kot odpuščanje.
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”Prvi izračun dviga minimalne plače smo dobili osem mesecev po sprejemu zakona o minimalni
plači, na treh straneh, podpisalo ga je
ministrstvo za delo. Da se mi z izračunom nismo strinjali, pa tako ni bilo pomembno,” je spomnil Jože Smole.

Delodajalci, je spomnil Smole, morajo biti kljub dobičkom v zadnjih letih pozorni na to, od kod jemljejo
denar za dvig minimalne plače, posebej v podjetjih, kjer predstavlja delo visok delež stroškov. Lahko bi
jih denimo financirali iz plač delavcev v višjih tarifnih razredih. "To bi pomenilo, da bodo ti januarja
dobili nižje plače. Pa jih niso dobili. Zato lahko pričakujemo, da se bo dvig teh plač v nekaj mesecih
postopoma prelil v cene izdelkov. Višje minimalne plače namreč ne prinesejo višje produktivnosti, saj ne
nagrajujemo bolj pridnih in uspešnih. Mi smo tokrat preprosto rekli, dajmo vsem toliko, kolikor
potrebujejo, na prvem mestu pa so naši, iz sindikata," je prepričan Smole. Trditvi, da zakona o minimalni
plači ni mogoče očitati sindikatom, saj je predlog vložilo 52 poslancev, sprejel ga je parlament,
požegnala vlada, se je Smole postavil po robu: "Naj nikar ne rečejo, mi nismo nič krivi. Kajti problemi,
ki bodo nastajali, bodo najbrž taki, da se bomo spraševali tudi, kdo je tak zakon ne le sprejel, ampak tudi
podpiral. Vsaj upam, da se bomo."
Kakor bodo rekli lastniki
"Delodajalci z visokimi stroški dela bodo poiskali način, da bodo ta dvig minimalne
plače preživeli. Že če ne izplačajo trinajste plače, storijo nekaj za lažje preživetje, če

Arhiv Večera
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ne izplačajo delovne uspešnosti, še nekaj več. Za zelo velike delodajalce je težje.
Marsikdo ne bo preživel, saj smo vse naše konkurente prehiteli z minimalno plačo za
40 do 50 odstotkov. Razumeti bomo morali, da za razliko od sindikatov in politikov
delodajalci ne gredo v medije, ampak naredijo tako, kot od njih pričakujejo njihovi
lastniki in je za podjetje najboljše," je prepričan Jože Smole.

Plače so še bolj sploščili

Ali so plače pri nas visoke ali nizke in ali ni bil razlog za uzakonitev minimalne plače tudi vztrajanje
delodajalcev na prenizkih plačah vseh, nismo izvedeli. Predlani so bili delodajalci "absolutno pripravljeni
na dvig minimalne plače, oporekali so enkratnemu izvzemu vseh dodatkov", je spomnil Smole. Sicer pa
Ginijev koeficient neenakosti priča, da so razlike med bogatimi in revnimi v Evropi najmanjše prav v
Sloveniji. "Ko našo povprečno plačo izvozniki primerjajo s tistimi, pri vseh svojih konkurentih, odstopa
od njihovih bistveno manj kot minimalna plača, s katero presegamo njihove minimalce za 30, 40, tudi 50
odstotkov. Če je Slovenija izvozno usmerjena in od izvoza odvisna država, moramo razmisliti o tem. Z
dvigom minimalne plače pa smo plače tudi še bolj sploščili. In smo znova pred istim vprašanjem, koliko
smo pripravljeni nagrajevati znanje in odgovornost. Mladi nam uhajajo. Bolj so izobraženi, bolj odhajajo
v tujino in še veliko nas bo stalo, ker jim nismo pripravljeni priznati odgovornosti in znanja."
Bodo bolj odgovorni delali za manj denarja
"Če vsaj povprečna pokojnina ne bo takšna, da bo upokojencu zagotovila dostojno
življenje v domu, se moramo res vprašati, kaj je z nami in ali smo izbrali pravo pot, da
bi prišli do cilja. Mi cilje podpiramo. Toda s takimi dvigi minimalnih plač jih ne bomo
dosegli. A zdaj poznamo samo kratkoročne posledice ukrepov, rast cen in
odpuščanje ter zapiranje podjetij, ki stroška višjih plač ne morejo prevaliti na trg. Čez
čas se bo to izravnalo. Srednjeročno pa se bomo srečali z novimi izzivi. Videli bomo,
koliko bodo ljudje z večjo odgovornostjo pripravljeni delati za manjši denar, in tudi, kaj
bodo delali tisti, ki zdaj izgubljajo delo. So to bodoči vozniki kamionov, varilci in
natakarji? Niso. Na zavodu imamo že zdaj veliko delavcev in ti niso dobili služb. Če je
kdo o tem razmislil, potem ve, kakšno aktivno politiko zaposlovanja potrebujemo," je
menil Jože Smole.

Papa, trinajsta plača in stimulacija, tudi odpuščanja, selitve firm ...

Kako se bodo oziroma so se delodajalci že odzvali? Zlasti v tekstilni in lesni industriji, v gradbeništvu,
varovanju, kjer je z minimalno plačo plačanih delavcev največ? Ukrepov niso in jih tudi ne bodo obešali
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na veliki zvon. Kot je rekel Smole: "V medije ne bodo rinili. Da ne bo več izplačil poslovne uspešnosti in
delovne uspešnosti, se pa menda razume. Rečemo lahko, papa, sicer neobdavčena trinajsta plača, saj je ta
plača že del kolača, ki je zdaj poniknil v dvig minimalne plače. Pa je to za delavce res dobro? Delavci
bodo lahko zaradi tega, ker stimulacije ne bo, s prstom kazali na delodajalce, ti pa ne bodo nič krivi, ko
bodo delavci čez leto dni ugotovili, da so v drugem dohodninskem razredu in ne več v prvem, da niso več
upravičeni do vseh socialnih dodatkov, da plačujejo več za vrtec." Tako je bilo že v preteklosti, ko še
nismo imeli, kot pravi Smole, "slonjega pristopa k dvigovanju minimalne plače". Takrat so delavci
delodajalce prosili, naj jim ne zvišajo plače, ker bodo izgubili socialne pravice in tudi nadur niso delali,
da ne bi družina izgubila podpore.
Sindikati so bili zmeraj proti
"Sindikat je predlog zakona o minimalni plači nenehno podpiral, delodajalcev pa ni
podprl, ko so zahtevali njegovo obravnavo v ekonomsko socialnem svetu, četudi so
vedeli, da lahko v parlament vloženi zakon spreminjajo samo še poslanci. Ena od
konvencij ILO  obravnava posebej minimalno plačo in pravi, da mora biti vsaka njena
sprememba obravnavana med socialnimi partnerji in vlado, vsaka sprememba
zakona pa še toliko bolj. To se ni zgodilo. Šest mesecev po sprejetju zakona sem
ministra Zdravka Počivalška prvič slišal reči, da je res škoda, da ni bil obravnavan v
ekonomsko socialnem svetu. Tudi v državnem svetu, kjer smo si svetniki iz
delodajalskih vrst prizadevali, da bi izvajanje zakona zamaknili za leto dni in v tem
času poiskali rešitev, so bili predstavniki sindikata odločno proti. In tudi pozneje so bili
zmeraj proti," ni pozabil Jože Smole.

"Tudi zdaj vse to še pride. A o tem nihče ne piše. Zdaj nosilci ideje o dvigu minimalne plače slavijo, ker
so grde delodajalce prisilili v to. Tudi zato, ker marsikaj še pride, plediram: sedimo in izračunajmo, kaj
bo prinesel dvig minimalne plače, predvsem novi v letu 2021. En zakon brez odgovorov in brez ene same
številke na papirju je bil dovolj. Zato se tudi sam sprašujem, kaj pa zdaj, saj verjetno tudi vi vidite, da
delavce odpuščajo. In nihče ne bo rekel, da odpušča zaradi višje minimalne plače. Zakaj pa bi? Raje
rečejo, poslovna klima je padla. Saj tudi tega, da delodajalci odhajamo na Hrvaško, v Srbijo, v Bosno,
ker je tam ceneje, ne obešamo na veliki zvon," je dejal Smole.
Prvi izračun po osmih mesecih
"Prvi izračun dviga minimalne plače smo dobili osem mesecev po sprejemu zakona o
minimalni plači, na treh straneh, podpisalo ga je ministrstvo za delo. Da se mi z
izračunom nismo strinjali, pa tako ni bilo pomembno," je spomnil Jože Smole.
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Javna podjetja so izbrala dvig cen

Delodajalci so začeli po tokratnem dvigu minimalne plače računati, kaj jih čaka 1.
januarja 2021, ko bo minimalno plačo določala formula, in tudi te napovedi so razlog
za tiha odpuščanja. Tako kot tuji investitor si tudi sami želijo izračunov, kaj se bo
zgodilo v petih letih s stroški dela. "Mi zdaj zelo radi govorimo o podjetju, ki ima v
svojih stroških manj kot deset odstotkov plač. A pri nas je povprečje 15 odstotkov in
pove le to, da je v bankah strošek dela 2 do 3 odstotke, v varovanju lahko tudi do 70
odstotkov. Ko se dvigne minimalna plača tam, kjer so plače 30, 40, 50 odstotkov
stroška, ni več mogoče pobegniti vprašanju, kje vzeti denar. Ali toliko delavcev
odpustiš in morajo, da lahko preživiš, preostali delati toliko bolj pridno, ali pa preliješ
strošek na trg. Trgovina bo mogoče to lahko storila, podjetja, ki se ukvarjajo z
varovanjem, ne, ker imajo cene določene v dvoletnih pogodbah z državo," je nizal
dejstva Smole.

Ko smo Smoleta spomnili na dobičke, ki jih velika večina podjetij kuje že nekaj let in
rastejo neprimerljivo hitreje kot plače, pa smo slišali: "Že, že, o neuspešnih pa se pri
nas ne govori, četudi so. In ob takem dvigu plač so neuspešni vsi, ki imajo velik
strošek dela in ga ne morejo pokriti z dobičkom. Kar poglejte, kaj nam je prinesel ta
superminimalec, potem ko so ga plačali delavcem v javnem sektorju? Podražili se
bodo voda, komunalne storitve, domovi za starejše in še kaj, ker državo minimalec
stane, vse te podražitve pa so se takoj prelile na tega istega človeka, ki je ravnokar
dobil boljšo plačo. Pa mislimo, da je to vse. To ni vse. Tudi marca lahko dvignejo
cene in aprila prav tako. Na koncu se bo vse skupaj obrnilo tako, da bo zmagovalec
zagotovo država," je prepričan Jože Smole.
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Skupina poslancev vložila zakonski predlog za lažje
dokončanje verige HE na spodnji Savi
Prizadevanja za odpravo anomalij, ki ovirajo gradnjo
M. Z.| 20. februar 2020 ob 15:18
Ljubljana - MMC RTV SLO, STA

V verigi HE na spodnji Savi je ostala še HE Mokrice. Začetek gradnje je bil predviden aprila 2019, a ga je pritožba …

Skupina 51 poslancev s prvopodpisanim Igorjem Zorčičem (SMC) je v parlamentarni postopek
vložila predlog novele zakona o pogojih koncesije za izkoriščanje energetskega potenciala Spodnje
Save, s katerim želijo omogočiti hitrejše dokončanje verige HE.

Pod zakonski predlog so se podpisali poslanci strank SMC, SDS, SAB, DeSUS in SNS ter
poslanca Matjaž Han iz SD-ja in Blaž Pavlin iz NSi-ja. Predlagatelji so se za novelo po eni strani
odločili, da bi odpravili anomalije, ki so po njihovem prepričanju posledica nedorečenosti
gradbenega zakona in praktično onemogočajo gradnjo tako kompleksnih energetskih in infrastrukturnih
objektov, kot so hidroelektrarne (HE) na spodnji Savi.

Predlagatelji pojasnjujejo, da so v zadnjih letih uveljavljene spremembe gradbene zakonodaje z uvedbo
integralnega postopka povzročile, da mora investitor zahtevi za izdajo gradbenega dovoljenja priložiti
dokazila o pravici graditi na vseh nepremičninah, ki so predmet presoje gradbenega dovoljenja, še
preden se ugotovi sprejemljivost vpliva gradnje na okolje. Takšna zahteva je po njihovem prepričanju
nelogična in neracionalna, saj to pomeni, da mora investitor v primeru velikega projekta, kot je gradnja
HE s pripadajočimi objekti, kjer gre za več tisoč parcel, odkupiti zemljišča ali pridobiti ustrezne stvarne
pravice, še preden se sprejme odločitev, ali se bo naložba sploh lahko izvedla.

Tak zakonski pogoj je tako praktično nemogoče izpolniti, poleg tega pa se lahko v fazi ugotavljanja
sprejemljivosti gradnje na okolje spremeni tudi obseg posega, zato ni mogoče vnaprej imeti dokazila o
razpolaganju z vsemi zemljišči. Po predlogu novele, bi lahko pristojni organ obravnavo zahteve za
izdajo gradbenega dovoljenja oz. presojo vplivov na okolje začel brez predložitve lastninske ali druge
stvarne pravice na nepremičninah, pod pogojem, da bi investitor dokazilo o pravici graditi na
nepremičninah predložil do izdaje gradbenega dovoljenja.

Poleg tega pa želijo predlagatelji odpraviti tudi anomalijo, ki je po njihovem mnenju posledica
večkratnega spreminjanja leta 2011 sprejetega zakona o pogojih koncesije za izkoriščanje energetskega
potenciala Spodnje Save in uvedbe novih izrazov, ter zakon uskladiti s koncesijsko pogodbo med
državo in koncesionarjem, družbo Hidroelektrarne na spodnji Savi (HESS) iz skupine Gen energija.
Poleg HESS-ja so v gradnjo verige vpleteni še družba Infra, ki je pristojna za gradnjo vodne
infrastrukture, in Eles, ki je pristojen za navezavo na omrežje. S tem naj bi nedvoumno omogočili tudi
gradnjo sončnih elektrarn ob energetskih objektih, kar po mnenju predlagateljev pomembno izboljšuje
in optimizira delovanje obstoječih HE in še zadnje načrtovane elektrarne iz verige, HE Mokrice.

Na gradnjo čaka še zadnji člen verige
V verigi HE na spodnji Savi je ostala še HE Mokrice, a je upravno sodišče lani po pritožbi Društva za
preučevanje rib Slovenije okoljevarstveno soglasje za gradnjo hidroelektrarne Mokrice vrnilo v
postopek in dodelavo, zaradi česar se je začetek gradnje zamaknil za okoli leto dni. V najboljšem
primeru naj bi dela stekla v drugi polovici tega leta.
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oslanec SMC-ja Igor Zorčič. Foto: SMC

HE Mokrice je po navedbah investitorja in energetskih strokovnjakov ključna, ker omogoča optimalno
delovanje celotne verige, hkrati pa pomeni tudi dokončanje protipoplavne zaščite na Brežiškem.

Igor Zorčič Sava hidroelektrarne

Prijavi napako
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Zakon za lažje dokončanje verige HE na spodnji Savi

Skupina 51 poslancev s prvopodpisanim Igorjem Zorčičem (SMC) je v parlamentarni postopek
vložila predlog novele zakona o pogojih koncesije za izkoriščanje energetskega potenciala
spodnje Save. Predlagatelji bi radi z odpravo nekaterih zakonskih anomalij omogočili lažje in
hitrejše dokončanje verige hidroelektrarn (HE) na spodnji Savi. Pod zakonski predlog so se
podpisali poslanci SMC, SDS, SAB, DeSUS in SNS ter poslanca Matjaž Han iz SD in Blaž Pavlin
iz NSi. Predlagatelji so se za novelo po eni strani odločili, da bi odpravili anomalije, ki so po
njihovem prepričanju posledica nedorečenosti gradbenega zakona in praktično onemogočajo
gradnjo tako kompleksnih energetskih in infrastrukturnih objektov, kot so HE na spodnji Savi. sta
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Z ZAKONSKIM PREDLOGOM DO LAŽJEGA
DOKONČANJA VERIGE HE

20.02.2020  20:10   eposavje  

Grafika: ePosavje

Skupina 51 poslancev je v parlamentarni postopek vložila predlog novele zakona o
pogojih koncesije za izkoriščanje energetskega potenciala Spodnje Save.
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"Hitrejše dokončanje verige hidroelektrarn na spodnji Savi

SMC, SDS, SAB, DeSUS, SNS ter poslanca iz dveh strank
LJUBLJANA  Skupina poslancem s prvopodpisanim Igorjem Zorčičem (SMC) želijo omogočiti hitrejše
dokončanje verige hidroelektrarn na spodnji Savi. Pod zakonski predlog so se podpisali poslanci strank SMC,
SDS, SAB, DeSUS in SNS ter poslanca Matjaž Han iz SD-ja in Blaž Pavlin iz NSi-ja. "Predlagatelji so se za
novelo po eni strani odločili, da bi odpravili anomalije, ki so po njihovem prepričanju posledica nedorečenosti
gradbenega  zakona  in praktično onemogočajo gradnjo tako kompleksnih energetskih in infrastrukturnih
objektov, kot so hidroelektrarne (HE) na spodnji Savi," poroča Slovenska tiskovna agencija.

"Zahteva za izdajo gradbenega dovoljenja z dokazili o pravici
gradnje na vseh nepremičninah"
"Predlagatelji pojasnjujejo, da so v zadnjih letih uveljavljene spremembe
gradbene zakonodaje z uvedbo integralnega postopka povzročile, da mora

investitor zahtevi za
izdajo gradbenega
dovoljenja priložiti
dokazila o pravici graditi
na vseh nepremičninah,
ki so predmet presoje
gradbenega dovoljenja,
še preden se ugotovi sprejemljivost vpliva gradnje na okolje. Takšna zahteva je po njihovem prepričanju
nelogična in neracionalna, saj to pomeni, da mora investitor v primeru velikega projekta, kot je gradnja HE s
pripadajočimi objekti, kjer gre za več tisoč parcel, odkupiti zemljišča ali pridobiti ustrezne stvarne pravice, še
preden se sprejme odločitev, ali se bo naložba sploh lahko izvedla," poroča STA.

Kaj predlagajo?

(VIDEO) KAKO DALEČ IN KJE JE DANES PROJEKT
IZGRADNJE HE MOKRICE?
Hidroelektrarna Mokrice je zadnja v verigi spodnjesavskih elektrarn. Z
gradnjo bi po najboljšem možnem scenariju lahko pričeli že jeseni. V teku
je namreč pridobivanje vseh potrebnih dovoljenj.
23.01.2020 | 14:55 | Grafika: ePosavje

VIDEO
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Po predlogu novele, bi lahko pristojni organ obravnavo zahteve za izdajo gradbenega dovoljenja oz. presojo
vplivov na okolje začel brez predložitve lastninske ali druge stvarne pravice na nepremičninah, pod pogojem,
da bi investitor dokazilo o pravici graditi na nepremičninah predložil do izdaje gradbenega dovoljenja.

Za gradnjo sončnih elektrarn ob energetskih objektih
Ob tem želijo v predlagani noveli urediti tudi anomalijo, ki je po njihovem mnenju posledica
večkratnega spreminjanja leta 2011 sprejetega  zakona  o pogojih koncesije za izkoriščanje
energetskega potenciala Spodnje Save in uvedbe novih izrazov, ter zakon uskladiti s koncesijsko
pogodbo med državo in koncesionarjem.

Zaenkrat je sončna elektrarna le na akumulacijskem jezeru HE Vrhovo
Po predlaganem bi omogočili tudi gradnjo sončnih elektrarn ob energetskih objektih, kar po mnenju
predlagateljev pomembno izboljšuje in optimizira delovanje obstoječih hidroelektrarn in še zadnje
načrtovane elektrarne iz verige, hidroelektrarne Mokrice.

hidroelektrarne   brežice
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